
ŞCOALA POLITECNICA DIN BUCUREŞTI 

CONSILIULUI PROFESORAL. 
relativ la crearea de institute tecnice 

pe lângă Universităţile din Bucureşti şi Iaşi 

.I 

Un proect de lege privitor la creare de insti~ute tech
:nice, pe lângă Universităţile din Bucureşti şi ~aşi~ este pe· 
cale de a fi prezentat corpurilor legiuitoare. 

Necesitatea a-ce:> tui pro~ct de lege, textul său pre
cum şi lucr,ările cari au condus la alcătuirea sa, sunt ex:
puse în broşura No. 7, a Institutului i:lectro-technic de pe
lângi Universitatea din Bucureşti. (Textul proectului d;:: 
lege. este reprodus la finele memoriului). 

Fiind vorba de institute menite să formeze ''iitori in~ 
gineri, putând elibera diplome 'de inginer şi chiar ele cloc
itor-inginer, Consiliul profesoral al şcoalei politechnice chn 
:Bucureşti, crede ci este de datoria sa, să'şi spună cuvântul 
:în aceastiă importantă chestiune, care priveşte de aproapt1: 
ldes,·oltarea economică şi deci însuşi viitorul ţării. 

II 

Până anul trecut, fornnrca inginerilor în Romtt!1,ia_. .. 
se f.ăcea de fapt numai în Şcoala Naţională de Poduri ~i 
1Şose]e. Această şc0ală, cu o existenţă ele mai bine de -J.O ele· 
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ani, înfiinţată în vederea creărei ingin.erilor necesari ser
viciilor publice, căpătase în anii din urmă ·un caracter en
ciclopedic, asemănător Şcoalei Centrale de 'Arte şi l\Ianu
facturi din Paris, deşi continua a se numi Şcoala de Po
duri şi Şosele. 

Bunele resultate obţinute în decursul anilor, de a
ceastă scoală sunt în deobste cunoscute si nu credem ne-, , , 
oesar a insista asupra lor, - totuşt nevoia organizărei 'unL~i 
învăţământ technic superior, într'un cadru mai larg ·de 
cât acela al Ş coalei Naţionale de Poduri şi Şosele, în v~
derea fonnărei inginerilor specializaţi în diferite ramuri 
ale technicei şi necesari atât serviciilor publice, cât şi in · 
tiustriilor şi întreprinderilor particubre, s'a simţit îndt cu 
mult înaintea războiului pentru lntregirca neamului. Sub 
impulsiunea acestei nevoi, chestiunea reorganizărei înv{t
ţ'ământului technic a fost studiată în mai multe rânduri, 
fiăr.ă a se ajunge la o înfăptuire satisfăcătoare; s'a com
plectat însă înv,ăţământul Şcoalei de Poduri şi Şosele dân
du-i caracterul enciclopedic de care s'a vorbit mai sus. 

Odată cu întregirea teritoriului naţional, faţă cu ne
voia urgentă şi considerabil crescută, de ingineri atât pen
tru serviciile publice în teritoriile alipite, cât şi pentru di
versele industrii şi exploatări industriale, chestiunea reor
ganizărei înv.ăţământului technic superior a fost reluat~L. 

In urma discuţiunilor unnate atât în comisiunea ins
tituită în I 919, cât şi de consiliul Şcoalei de Poduri şi Şo
sele, ţinându-se se:imă de lucrările anterioare, s'a ajuns· 
la soll'ţiunea, aproape unanim adoptată în străinătate, 
aceia a concentrărei învttţămintului tcclmic superior în 
1şcoli politechnice. 

Această solutiune a fost însusiti:'t de Gm·ern care , , ' 
prin Decretul-Lege No. 2521 din 10 Iunie 1920, stabileşte 
condiţiunile înfiinţ.ărei şi organizărei şcolilor politeclrn1ice 
din România. 1 

Prin acest Decret-Lege se hotărăşte că prima şcoaEi· 
politechnică se va înfiinţa prin complectarea şi t1~a116-
formarea Scoalei de Poduri si Soscle care prin organi-, , , ' ' 
zarea sa, prin corpul profesoral şi laboratoriilc sale, prin 
reputaţiuneei, sa, oferea o bazii solidă şi imediată î1n-ztt{t
mântului din nou creJ.t.' 
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In chiar vara anului 1920, localul Ş coalei de Poduri 
şi Şosele a fost considerabil spmit - şi alte măriri sunt 
in curs de executare - pentru a primi marele număr de 
elevi. care anul acesta este de 7oo'şi care va ajunge în cu~ 
rând la 1 O:)O, dacă numărul celor noui primiţi, în fiecare 
an, se va menţine la cifra din anul acesta ( 220). 

Laboratoriile ele Fizică, Geologie, Minerafogie, Elec
trotechnică, Mecanică şi în particular laboratoriile de Chi
mie au fost asemenea considerabil sporite ca şi instalaţiile 
lor, (colecţiuni, maşini, aparate), astfel ca să corespunz,ă. 
nouilor nevoi. 

Cu modul acesta Şcoala Politechnică din Bucureşti 
a putu~ începe a funcţiona anul acesta, (I 920-1921) cu 
-cela 4 secţiuni ale sale: 

Secţiunea inginerilor constructori - cu toţi cei pa
tru ani de studiu. 

Secţiunea inginerilor meca111c1 ~i electricie~1i-idem. 
Secţiunea inginerilor de mine ş1 metalurgie cu 

primi; 3 ani de sturliu. 
Secţiunea inginerilor industriali (Chimişti) - cu 

primii 2 ani ·de studiu. 
Titularii noilor catedre, conferinţe şi asistenţe cre

iate în vederea acestui învăţământ, au fost aleşi, în baza 
dispozi~iunilor Decretului-Lege, printre cei mai reputaţi 
ingineri şi oameni de ştiinţă, iar majoritatea profesO"ril'of'i 
Şcoalei Politechnice, o constitue profesorii fostei Şcoale 
ele Poduri şi Şosele, căci cele 4 secţiuni ele specializare au 
un fond comun constituit din majoritatea cursurilor şcoa
l~i. Disciplina. :interioară, organizarea generală a studiilor 
şi lucrărilor practice, au.. rămas aceleaşi ca în veche;t şcoa-
1 ă, ţinându-se bine înţeles. seama de caracterul fiecărei 
specialităţi. Existiă deci cel puţin prezumţiunea că rezul
tatele Şcoalei Politechnice, vor fi tot aşa de bune ca ale 
fostei Scoale de Poduri si Sasele_ 

' ' ' 
In baza aceluiaşi Decret-Lege, o a doua 'Şcoală Poli-

technică a fost înfiinţată la Timişoara, şi a început µ 
ttmcţiona anul acesta, numai cu primul an de studiu. 

Aceste 2 şcoli, şi de fapt până acum, numai şcoala 
di'1. Bucureşti, conferă în mod legal diploma de inginer.· 
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III 

In afară. de şco!ile politechnice, exist:ăl pe lângă Uri!
versităţile din Bucureşti şi Iaşi, un învăfământ cu caracter 
de ştiinţă, aplicat,ăJ. (vezi legea învăţământului superior 
Art. 59), constând dintr'un Institut Electrotechn,ic şi un: 
Institut de Chimie technologică la Bucureşti şi alte 2 ase
menea institute la Iaşi, primul creiat în jurul catedrei d~ 
Fizică aplicată şi celal'lt în jurul catedrei de Chimie tech
nologică. 

Legalmente, până acum, aceste institute nu formează!. 
ingineri, nu dau diplome de inginer, iar de fapt, de la 
înfiinţarea lor până în prezent, n.umărul total al absoh-en
ţilor tuturor acestor institute este neînsemnat. 

Prin proectul de lege în chestiune se va încre)dinţa 
acestor institute formarea inginerilor, acordându-Ii-se drep
tul de a libera nu numai diploma 'de inginer, dar şi pe a
ceia de doctor-inginer. 

In cele ce urmează vom examina oportunitatea aces
tor dispoziţiuni, faţă de starea actuală a învăţământului 
technic, şi de nevoile reale ale ţ/irei. 

IV 

Să vedem mai întâi cum: a fost -soluţionată chestiunea 
învăţământului tcchnic superior în cele l'alte ţări, de oa
re cc credem că nu 'este locul a se face experienţe sau ino
vaţiuni, într'o chc:;;tiunc ele mult experimentată ~i rezoh-itd. 
în alte pirţi. 

Chestiunea ÎnY'.tţământului technic superior ..i primit 
în toate ţăâle afară de Franţa, aceiaşi 1 soluţiune: 

lnvâţâmântul technic superior, in vederea formărei ,in
ginerilor, se predc'ii în şcoli speciale de' inginerie, cupri'n
zând mai multe secţiuni 'de specializare şi având ca proto
tip Şcoala Politechnică, rdin Zuriclz. 
. ln Belgia, Anglia şi Statele Unite, unele din :?Colite· 
de inginerie fac parte din Universităţi, îns-ă ·CCJnstltucsc fa-
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-cuUăfi technice de sine st.ăfătoare, ca şi 'facultăţile de drept 
sau de medicină, iar altele sunt complect independente 
<le Universităţi. 

In restul ţărilor civilizate: Elveţia, Italia, Germania, 
Olanda, Austria, Suedia, Danemarca, Rusia, Cekoslovacia, 
Ungaria, ş;::olile de inginerie, denumite: fie institute tech

nice, fie şcoli politechnice, fie universităţi technice, fie 
şcoli superioare technice, sunt cu totul independente de 
universitate. 

In toate aceste şcoli, fie că sunt complect indepen
dente, fie că fac parte din universităţi, instrucţia şi edu
caţia elevilor este încredinţată profesorilor-in~ineri, ei dau 
directivele învăţ.ământului technic. 

Numai în Franţa, găsim o 'organizaţiune diferită, sau 
mai bine zis o lipsă de organizaţiune omoigenă, şi tocmai 
din această cauză nicăeri ca în Franţa nu se simte mai mult 
nevoia unei reforme a învăţ,ământului technic. 

In Franţa, inginerii sunt formaţi în 3 'mari şcoli pri,n
cipalc cu renume universal: Şcoala de Poduri şi Şosele, 
Şcoala de Mine şi Şcoala Centrală din Paris, aceasta din 
unnă formând ingineri cu o cultur,ă technică enciclopeclidt. 

In ultimele 2 decenii, s'au mai înfiinţat, pe lângă fa
cultăţile de ştiinţe din provincie, în jurul uneia dih catedre, 
institute cu caracter tcchnic, în cari cursurile technic;e se 
frtceau de conferenţiari recrutaţi dintre inginerii- locali. 

Aceste institute au avut drept scop şi satisfacerea ne
Yoilor industriei, dar - trebucşte recunoscut - şi reme
dierea anemiei de elevi, de care suferea .facultăţile de 
ştiinţe din provincie. Au venit Ia dânsele elemen.te dori
toare de a intra în industrie, pe baza diplomelor liberate 
<le institute, fără a mai înfrunta dificultăţile înv6.ţ·ămân
tului, din marile şcoli mai sus enumerate. 

Acestea sunt institutele cari au servit drept model ins1-
titutelor înfiinţate şi pe lângă universităţile noastre. 

Nimeni însă - chiar în Franta - nu susti'n,e alipire~ . . 
unui întreg înv,ăţământ technic pe lân.gă o 'catedr,ă univer-
sitară, după cum nimeni nu s'a gândit a înfiin,ţa un institut 
de medicină, menit să formeze medici, pe lângă catedra de. 
fiziologic a facultăţei de ştiinţe, ci a lăsat medi'cilor a
ceastă grije, înfiinţând facultatea de medicină. 
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Din contra, toţi acei pe cari îi preocupă chestiunea• 
Îlwăţământului technic în Franţa, SUP.,t de părere că învă
ţf(imântul technic superior să fie dirijat de inginerii, iar 
mulţi sunt chiar de părere eh acest înv,ăţământ să fie com
plect separat de universitate - (vezi citatele de la finele1 
;) cestui memoriu). 

Motivul acestei păreri - inspirate de organizaţiunea 
dată înv,ătământului technic în cele l'alte tări - este că ' . 
formaţiunea inginerilor, pe lângă instrucţiun;e, adică cur-
suri şi aplicaţiuni, comportă şi o anumită!disciplină o ed'u· 
caţiune te.:::hnică, o ucenicie, caJ.îe nu se poate căpăta de 
cât în şcoli, în cari rolul precumpănitor !pentru îndn1marea 
î1wăţământului, să fie rezervat inginerilor. 

Este interesant de remarcat din acest punct de ve
dere că, la renumita Şcoală Centrală din Paris, consiliul 
profesoral coprinde numai pe profesorii de cursuri tech
nice, nu şi pe cei de cursuri teoretice; adică tocmai con
trariu de ce se petrece în institutele technice universitare 
din Franţa şi de la noi, unde ingir>1erii nu au rolul dirigui
tor. ci un rol secundar de auxiliari. 

In realitate institutele technice create pe lângă uni.
vcrsităţile franceze, au evoluat - nu mai au o singură ca
tedr::i - şi tind cu încetul să ·se transforme în şcoli poli
technice sau facultăţi technice, cu corp profesoral ingine
resc şi independente el~ facultăţile de ştiinţe, urmând în
tr'aceasta exemplul dJ.t ele toate cele l'alte ţări civilizate. 

V 

Să prevede în procctul de lege că absolvenţilor in:s·
titutelor li se vor libera diplome de iinginer echivalente ca 
grad academic, cu diplomele eliberate de şcolile .'3uperi
oare technice din ţară şi din străinătate, iar acei cari vor 
efectua o lucrare ştiinţifici& originaltt vor putea obţine ti'tlul 
de Doctor-inginer. 

Nimeni mai mult ca consiliul Şcoalei Politechnice nu 
recunoaşte autoritatea ştiinţifică a facultăţilor noastre de 
5tiinţc. 

2 
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Ne întrebăm îns.ă, 'dacă aceste facultăţi cari nu au pro
fes.ori-ingineri, pot fi autorizate să libereze diplome de in
giner şi de doctor-inginer 1), şi cari ar fi atitudinea facul
tăţei de medicinăJ d. ex., ·dacă facultatea de ştiinţe ar fi au-. 
torizată să libereze diplome de doctor în medicină, în baza 
unui program mai redus, şi pe motivul că cu modul acesta 
s'ar mări numărul studenţilor facultăţei? 

VI 

Din cele ex·puse mai sus rezultă că pentru ca să se 
poată încredinţa cu folos, actualelor institute ele pe lângi 
universităţile noastre, formaţiunea inginerilor şi dreptul 
de: a elibera diploma Ide inginer, aceste institute ar trebui 
să se transforme în şcoli politechnice sau facultăţi tech
nice în sensul ar,ătat la capitolul precedent; şi atunci se 
pune întrebarea: este motivată crearea în Bucureşti a unei 
a doua şcoale, urmărind acelaşi scop şi cu aceleaşi mijloace 
ca Şcoala Politechnică existentă? Creidem că răspunsul la 
ia.ceastă întrebare nu poate fi îndoios. 

Educaţiunea inginerului este costisitoare şi necesi'tă. 

un personal didactic numeros şi încercat şi credem că nu 
este potrivit ca într'o ţară cu resurse financiare relativ re
duse - mai cu seamă în momentul de faţ.ă - să se creieze 
de către Stat, în acelaşi oraş, două organizaţiuni paralele. 
destinate formaţiunei inginerilor. 

In adevăr aprobarea proectului de lege în chestiune. 
va fi urmată de cereri de personal, material, etc., în scurt 
de toate cheltuelile necesare unei organizaţiuni noui. Pe 
de altă parte, ţara noastr,ă dispune, proporţional vorbind, 
de puţine elemente apte pentru profesarea învăţămintului 
technic superior, astfel că. cu greu se va putea complectai 
ipstitutele cu personal 'didactic competent, afară numai 

1) Desigur din eroare s'a trecut la art. 6 al proectului de lege că 
1itlul de doctor-inginer se va acorda pe baza unei lucrări ştiinţifice. 
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·dad't acelaşi personal n'ar funcţiona la ambele orgam
zziţiuni. 

Motivul emulaţiunei, între două instituţii similare, între
'(inute de Stat, în acelaşi oraş, nu se poate susţine, întru 
câ: această emulaţiune ar degenera într'o concurenţă, care 
s·ar face, în detrimentul învăţământului, pe eftinătatea 

diplomei, adică a căpătărei cât mai cu uşurinţă a diplo
mei, iar nu pe valoarea ei. 

IL fine mai este o latură, foarte importantă a chestiu
nci care ne interesează, şi care trebueşte avută în vedere. 
România, prin alipirea nouilor teritorii, a devenit o ţara in
dustrială, faţ.ă însă cu numărul locuitorilor, i.ndustr:ia 
noastră. este departe de a avea importanţa relativă ce o 
are industria în ţările apusene. 

Im·ăţământul technic trebueşte să meargă paralel 
cu des\·oltarea industriei, fie că ar preceda, fie că ar urma 
această des\·oltarc. 

Un număr prea mare de ingineri, disproporţionat faţă 
ele nevoile industriei, ar avea o repercusiune dăunătoare 
şi asupra îm·ăţământului, şi ca consecinţă, asupra desvol
tărei însăşi a industriei. In adevăr un număr exagerat de 
ingineri, atrage după sine micşorarea salariilor, ceea ce 
va tace ca clementele de valoare să caute alte profesiuni 
mai rentabile. rână acum În(:~ uşor de găsit în ţara noastr.ă, 
i\ar şcolile tc:~hnicc să fie frequentate de elemente din ce 
in ce mai slabe. 

Şcoala Politcchnică din Bucureşti va da 200 de ab
solvenţi anual. cca din Timişoara cel puţin 100. Dacă cei 
20 de absolvenţi anuali ai vechei Şcoale de Poduri şi Şo
sele erau insuficienţi, credem că este prudent, pentru Ro
mânia întregită, să nu depăşim deocamdată, numărul de· 
300 de absoh·enţi anual. 

VII 
~1 

In rezumat şi ca concluziune a celor mai sus expuse, 
consiliul prof e:;oral al Ş coalei Politechnice din Bucureşti, 
-este de părere că, nici cerinţele unei bune organizaţiuni a 
t1wăţ,ământului technic superior, nici disponibilităţile ma-

https://biblioteca-digitala.ro



- 212 -

teriale, mc1 disponibilităţi!e de personal competent, mc1· 
nevoile industriei, nu îndreptăţesc risipirea mijloacelor 
de cari dispunem, prin crearea unor institute cu scopuri i
dentice cu acelea ale Şcoalei Politechnice existente, ci din 
contra concentrarea disponibilităţilor, - în ceeace pri
veşte capitala - în această din urmă şcoa.1ă. 

Se va da astfel Şcoalei Politechnice din Bucureşti, po
sibilitatea de a forma în viitor ingineri de acelaşi nivel 
cultural, cu inginerii formaţi de vechea Şcoală de Poduri 
şi Şosele a cărei continuatoare este. 

Prof e~or onorific: (ss) Anghel Saligny. 
Profesori: (ss) Arapu I.; Buşilă C. ; 

Cerkez Gr.; Davidescu Al.; Emanuel D.; 
Filipescu Gh ; Gutzu V.; Ioachimescu A.; 
Macovei G.; Mircea R. C.; Murgoci Gh ; 
Pfeiffer Gr.; Radu E.; Severin E.; Stra
tiJescu Gr. ; Tănăsescu I.; Teodoru I. ; 
Ureche N.; Vidraşcu I.; Vasilescu Kar
pen ; Zahariad A. 

Conferenţiari: (ss) Cantuniar I.; Dimi
triu D.; Orăşanu C.; Radu M. 

25 Aprilie 1921. 

https://biblioteca-digitala.ro



ANEXE 

I. 

FROECTUL. DE LEGE 
REUHIV LA 

CREf\REf\ INSTITUTELOR TECNICE 

Prezentat D-lui :dinistru al Instrucţiunci public:~ de 
către d-nii profesori Dr. Hurmuzcscu şi N. Dănăil{1 (vezi 
broşura No. 7 a Institutului Elcctro-tcchnic ele pe lâng:i 
Universitatea din Bucureşti). 

Art. 1 .- Se înfiinţează pe lângă F~cultatca de Ştiinţe 
a Universităţii din Bucureşti, în conform. cu art. 59 klin 
„Legea Învâ(ământului superior", următoarele Institt:ta 
de ştiinţe aplicate: 

a) Institutul Electrotecfrnic. 

b) Institutul de Chimie Industrială. 

Art. 2.- Institutul Electrotechnic se org2nizează pc: 
lângă catedra de „Aplicaţiunile c.ăldurei şi electricităfer"; 

Institutul de Chimie IndustriaFi pe lângă catedra de 
,><.Chimie T echnologic,ă''. 

Directorul fiecărui Institut va fi profesorul universi
tar al catedrei respective. 

Art. 3.- Fiecare Institut va coprinele, pc lângă ca
tedra principală, un număr de cursuri t~niversitare ( Cate
dre ft:ndamentale sau confc:rinţe) din secţ.iunile de ştiinţe:· 
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matematice, fizice chimice şi naturale ale facultăţii, com·
plectate prin cursuri de specializare. 

Art. 4.- Profesorii şi conferenţiarii acestor Institute 
Yor fi dintre profesorii şi conferenţiarii universitari. 

Cursurile de specializare şi de complectare pot fi f,ă
cute şi de conferenţiari specialişti, conform art. 58, aliniia
tul 4, recrutaţi dintre inginerii cu practică industrială în 
specialitatea respectivă, cari au obţinut diploma de la 
una din şcolile superioare de ingineri, recunoscute de Unj
Yersitate ca atare. Aceşti conferenţiari vor fi numiţi cu 
titlul provizoriu şi se vor bucura de Wate drepturile confe· 
renţiarilor universitari. 

Recomandarea se va face de Facultate în urma rapor
tului motivat al Directorului Institutului. 

Art. 5.-Absolvenţilor acestor Institute de ştiinţe apli
<::ate, li se vor eliioera Diploma de -inginer în specialitatea 
respectivă, după normele în cari se eliberează Diplomele 
el~ Licenţă în ştiinţe. Aceste diplome vor fi echivalente ca 
grad acade!llic, cu -diplome~e respective, eiibe: a_e de ~col:l'.e 
superioare technice cu rang universitar, din ţară şi str.ăi
nătate. 

Art. 6.- Inginerii diplomaţi ai acestor Institute, cari 
vor continua s.ă lucreze în unul din laboratoarele In,stitu
tului şi vor efectua o lucrare ştiinţifică originală, putând 
servi ca tez,ă de doctorat, vor putea obţine titlul de Doctor 
inginer, în specialitatea respectiv,ă, după prevederile re
_gulamentului Facultăţii pentru acordarea gradului de Doc-
tor în ştiinţe. 

Art. 7.- Pe lângă fiecare institut se va putea orga
niza o şcoală de conductO'ri (electricieni sau chimişti in
dustriali), ai căro,r elevi vor fi primiţi prin concurs de ad
mitere, după un program întocmit de către Direcţia fie
cărui Institut şi aprobat iele Consiliul Facult,ăţii de Ştitinţe. 

Absolvenţilor acestor şcoli li se va elibera o diplomă 
specială după prescripţiunile regulamentare şi echivalentă· 
ca grad, cu diplomele de conducători de poduri şi şosele. 
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II 

CITATE 

din diverşi autori francezi, relativ la învăţământul 

tecnic superior din Franţa 

.ţ 

'Andre Blondel. lVIembre de !'Institut. Professeur a· 
1 'Ecole des i>onts' et Chauss!6es. 

,,L'ing'enieur clectricier;, constituant une ·entite sociale 
differente du physicien, c'est-a-dire de l'homme de science~ 
doit, suivant Ies regles de 'toute bonne pedagogie, etre pre
pane a sa fonction par une formation differente, qui aura 
pour but de developper chez lui Ies qualites intellectuellcs 
et morales particulierement utiies pour sa carriere, notam
ment l'espril: critique, le jugement, l'initiativc, la sui'te dans 
les idees, la volonte dans l'execution, la patience ct la' 
conscience dans le travail. 

Par consequent, tandisque Ies physiciens doivent 
etre pousses le plus loin posisible danş la direction scienti
fique et qu'ils ont tout interet par consequent a compJeter 
leur education dans Ies Facultes de Sciences (sauf a sui·.-re 
ailleurs certa ins co urs de sciences a ppliquees), Ies inge
nieurs electriciens d')ivent etre formes par des prof esscurs 
speciaux (physiciens et ingenieurs) et dans' des etablisse
ment.'i technologiques speciaux .. ou l'on ait toujours en ,·ue 
Ies applications industrielles, et la formation profession
nelle. ll y a lieu de s'inspirer a cet egard des exemples tres. 
nets de l' ctranger et notamment des hautes ecoles ( poly) 
fechniques dans lesquelles l' Allemagne, apres l'echec com
plet de l'enseignement technique dans ses grandes Univer
site!Y en 1865, â trouve les meilleures auxlfliaires de ses 
grands progres industriels. J e proposre donc, comme un 
resultat de l'experience acquise ~ l'etranger, la cr.eati:on 
en France d'organismes absolument inde'pcndants, les 
F aculfes techniques. 

La Technique industrielle doit, en effct, etre auto
nome ausSii bien que la Medicine, qui n'est qu 1une tech· 
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nique speciale, et que le Droit, qui en est une autre". (Con
gres international des applications de 1'eJ.ectricite de Mar
seille 1908, T. II, p. 575). 

Je crains que Ies Facultes de Sciences risquent d'e
touffer sous leur ombrage trop touffu et envahisse!lt, les 
Facultes techniques et qu'elles empechent celles-ci de 
prendre l'essor et l'originaiite qui Ieur est necessaire. 

l\Iieux vaudrait donc avoir des maintenant le courage 
ele separer d'une maniere radicale Ies Facultes techniques, 
et il serait peut-etre prudent a ce ·point de vue de leur 
donner un autre nom, celui d'Instituts n,ationaux de 
Science industrielle; Ies piacer, non pas sous1 le contrâle 
du Conseil superieur de l'Instruction publique ( qui dep!uis 
di-;: ans Ies laisse languir et est incompetent), mais sous 
celui d'un Comite superieur d'enseignement technique au
tonome, forme comme le Comite d'Electricite, de repr'e
sentants des differents Minis1teres ( et en particulier des 
Ecole.;; de ces Ministeres) et des industriels choisis par 
le urs pairs. (Les industries electriques par !vL Soubri!er 
1918, p. 198). 

H. Bouass:e. Professeur a la Faculte des1 Sciences 
·de Toulouse. 

„Une des formes du gâchis ou la France est enliseie 
es: l'incapacite de faire le metier pour quoi on est paye, 
et la pretention d'en remontrer au voisin sur le metiier 
qu'on ignore. 

„Aujourd'hui Ies Universites enseignent !'agronomie 
en faisant pousser un haricot dans· un tube a essai. tranjs
ficnment en ingenieurs eiectriciens des gen.s qui ne s'avent 
pas Ies quatre regles, fabriquent Clu papier que Ies epi
ciers refuseront pour envelopper leur savon, construisent 
<i:les aeroplanes ... bref, cumulent tous Ies ridicules', et font 
toutes Ies sottises sous l'oeil ahuri d'une administratiion 
\ncompetente" (Cours de Mecanique de A. Bouasse). 
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Lecornu, membre de I' Institut. Inspecteur General· 
des Mines. 

„Que l'Universite s'occupe de former des savants1
, 

des professeurs de s1cience pure, rien de mieux, c'est son 
role utile et glorieux: mais de grâce qu' elle laisse aux in
genieur 3 leur complete independance. Qu'elle ne se mele 
pas de former des metallurgistes, des mineurs, des con
structeurs de ponts ou de chemins de fer. Ce n'est pas du 
tout son affaire". (Les 'industries electriques1 etc. p. I 58) .. 

M. Gin.- lnf;enieur Conseil. ConseiEer du Commerce 
exterieur. 

„Au point de vue pedagogique, et d'une manieiie· 
generale, l'education du physicien (intellectuel qui re.ste 
confine dans le laboratoire) peut s'obtenir presq\Ie en~ 
tierement a la F aculte 'des Sciences a condition de la pro
longer par une specialisation convenablc. 

Mais Ies Facultes des s·cience sont absolument inaptes 
a la formation des ingenieurs, qui doit etre reservee a des 
ecoles electrotechniques, ou bien a des Facultes techniques 
mdependantes. (Congres etc. T. III, p. 418). 

Pavie. Directeur General 'de la Compagnie .frar(1-

c;aisc des Tramways. 
,;M. Pavie, qui ă une longue experience ă ce sujet, a 

ete tres frappe de l'erreur regrettable que commettent ac
tuellement Ies instituts speciaux ou ecolesJ d'electricit,P 
dans la formation des ingenieurs qu'ils produisent. On en 
fait en effet des physiciens de laboratoire, presque co1n
plietement etrangers aux questions de construction, d'en
tretien et de reparation des machines, de fonctionn.ement 
ldes usines, de materiei roulant, de legis'lation industrielle. 
etc. Aussi a-t-il pu utiliser bien peu des sujets, pourvu:ş. 
ide diplOmesi de ces ecoles speciales1, qui sont venus s.e _ 
;p;resenter en grand nombre. (Idem p. 423). 
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1Zweiffel. Ingenieur en chef (le la Societe alsacienn,e 
·de Constructions mecaniques. 

„Quant a la pedagogie, l'avis 'de M. Zweiffel est 
formei: il faut separer nette:ment la formation du physi
cien electricien, qui peut se faire da.ns des Facultes de 
sciences ou dans des' ecolesi de Phyşique, de la formation 
de l'ingenieur, que seules sont capables d'entreprendre des 

· ecoles techniques ou le corps enseignant est uniquement 
compose d'ingenieurs qui se sont distingues dans la con
struction ou dans l'exploitation'·". (Idem p. 426). 

}. A. Fleming, D'. Se., F. R. 'S. Professeur d'Electro
technique 3.: la Faculte technique de Londres. 

„Quand l'Universite de Londres a ete reconstitu~ee il 
y a quelques annees en Universite d'enseign,ement avec une 
Faculte technique {Faculty of Engineering), on a consi
dere qu'il ne fallait pas donner a ·cette Faculte technique 
le droit de decerner des diplâmes d'ingenieurs ( Bachelor 

·of Engineering, Master of Engineering), parce que le 
public pourrait voir dans ces titres une garantie de connais
sances et d'experience personnelles qu'en ~ealite elle 
n'aurait pas pu donner. C'est pourquoi il a ete decidle que 
le diplâme serait un diplome de licence es sciences techni
ques ( Bachelor of Science in Engineering) decern.e apres.. 
succes dans un examen technique final precede d'un. exa
men intermediaire prealable sur Ies connaissanceS°' scien.ti
tiques generales". (Idem p. 429). 
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SOCIETATEA POLITECNICĂ 
ŞI 

~SOCIAŢIA GENERALĂ A INGINERILOR 
DIN ROMANIA (A. G. I. R.) 

MEMORIU 
relativ la crearea de institute tecnice pe lânQă. 

lJniversitătile din Bucuresti si lasi 
, J ' • , 

„Societatea Politecnică" şi „Asociaţia Generală a Inginerilor 
din România", cu convingerea fermă că necesităţile imateriale 
- cel puţia - ale colectivităţilor pe cari le reprezintă, se con
funda, pe terenul economic şi industrial, cu nevoile Statului, au 
încercat în nenumărate rânduri, să aducă organele conducătoare 

in stat, la convingerea, că o legiferare, în domeniul profesărel 

ingineriei, se impune cu toată seriozitatea, pentru a asigura-ală
turi de menţinerea va!oarei morale a corpului ingineresc - o 
propăşire intensă, raţională şi strict utilă în tecnica şi economia 
naţională. 

In această privinţă credem că şi îndatoririle Statului sunt· 
aceleaşi : 

Pe de o parte să vegheze ca factorii tecnici, chemaţi în 
viaţa noastră tecnicJ-economică, să aibă o pregătire practică şi 

teoretică complectă, şi deci să fereas :ă această epocă de orga
nizare şi mai ales de germinaţie industrială, de invaziunea ele
mentelor neapte. incapabile, cari ar putea lesne profita de lipsa 
de experienţă a începutului, de cererea mare şi grăbită şi de de
sinteresarea oficială. 

Pe de altă parte, cu grija progresului nestânjenit, Statul are 
datoria ca, cunoscându-şi perfect nevoile Industriale şi menţinând 
strict raportul utltar între cerere şi ofertă, să pregătească un. 
corp tecnic de o maturitate nedubioasă, cu mijloace pedagogice 
consacrate în ţări cu civilizaţie veche şi înaintată, şi cu o judi
cioasă observare a disponibilităţilor financiare. 

Continuu îngrijaţi de lipsa de peocupare a organelor con
ducătoare în stat, pentru a asigura elementelor cu pregătire tec
nlcă serioasă, o practică profesională· rodnică· pentru economia. 
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naţională, am avut cel puţin satisfacţia că, pr:n vechea „Şcoală 
Naţională de Poduri şi Şosele" şi prin sfortările Jaudabile ce se 
-fac azi cu "Şcoala Polite:nică", al doilea deziderat n'a încetat 
-de a fi urmărit cu destulă solicitudine. 

ln ultimul timp însă s'a pus o chestiune nouă privind învă
ţământul tecnic : Chestiunea organlzărel de Institute tecnice pe 
lângă Universităţile din Bucureşti şi Iaşi. Primind enunţarea ches
tiunei cu emoţia pe care sentimentele noastre pentru prcgresul 
învătământului tecnlc o justifică pe deplin, am ajuns, cu o regre
tabilă desam~gire, examinând motivele cari necesită crearea a
celor institute. cum şi modul de organizare şi funcţionare a lor, 
la convingerea că a doua îndatorire de care am vorbit mal sus, 
e ameninţată în viabilitatea ei. 

Inainte de toate trebue să relevăm greşeala care se face şi 

de rândul acesta, când se iau măsuri privind tecnica naţională şi 
învăţământul tecnic : neconsultarea, în prealabil, a corpului ttcnic. 
Inaintea ori carei copii necontrolate a străinătătef, s'ar impune, 
cel puţin, imitarea modalităţilor şi metodelor pe cari ea le în
trebuinţează pentru a-şi împlini nevoile. Io Franţa, Germania, 
Anglia, etc., nu numai că se cere avizul Asociaţiilor inginereşti 

in orice chestiune de competenţa lor, dar directivele pe cari Ie 
dau aceste Asociaţii au ultimul cuvânt în rezolvarea unor atari 
chestiuni. Mal mult lncă, în Anglia, creaţiunea şi organizarea în
văţământului tecnic, e opera Asociaţiei ingi aerilor civili · din 
Londra. 

* * * 
lncă din 1913 s'a înfiinţat în Bucureşti un Institut electro

te .::nic pe lângă catedra de: „Aplicatiile căldurei şi electrlcităţei", 

şi în urmă un Institut de chlmle industrială pe lângă catedra de : 
Chimie tecnologică", cari produceau absolvenţi cu titlul de „Licen
ţiat în ştiinţele aplicate", adică cu titlul cel mai corespunzător 

pregătirei maxime pe care absolvenţii institutelor o putea avea. 
Necesităţi ca acelea cari au dat fiinţă Şcoalei Politecnlce 

actua1_e, se ofirmaseră de mult ; Şcoala Naţională de Poduri şi 

Şosele a căutat a le satisface, ia parte, prin introducerea de 
cursuri speciale de Electrotecnică, Petrol, etc. lnsă măsurile ne
cesare pentru despărtlrea şcoalei pe specialităti se întârziau ne
contenit, din motive financiare. Jn asemenea conditluni şi în lipsă 

-de studen li suflcienti la Facultatea de Ştiinie, unii din profesorii 
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ei s'au gândit să contrlbue la nevoile prime ale unei industrii 
electrice şi chimice în faşe, încercare foarte laudabllă .. Chiar as
tăzi încă, t~legrafia cu fir şi fără fir, telefonia, Iluminatul, pot 
găsi elementele de cari au nevoie în absolveatil unor atari insti-
tute ; acum insă se pune chestiunea organizărei acestor institute 
în vederea producerei de ingineri diplomaţi şi doctori ingineri. 

Sunt de examinat deci două lucruri : I) Oportunitatea şi uti
litatea acestei organizări-putem zice crtărei - cu acest scop, şi 

2) dacă organizarea care se preconizează ooate justifica aco1darea 
diplomei de inginer sau doctor inginer. 

Motivele primului punct le găsim în expunerea de motive 
care insoteşte proiectul de lege. 

Cel mai puternic - care se repetă de două ori in această 
expunere şi odată în fiecare adresă oficială cerută de erarhla u
niversitară,-este că: "înfiintarea acestor institute are o importantă 
deosebită pentru Universitate, întrucât prin aceasta i se dă o 
nouă viată, care se manifestă, între altele, şi prin aceea că nu· 
mărul studentilor sporeşte în chip considerabil...". Grija pe care 
Universitatea o poartă Facultatilor şi profesorilor ei e foarte jus
tificată, dar, considerând avântul cu care tineretul îmbrăţişează 

viaţa tecnică şi industrială, e tot atât de justificată temerea de 
contagiunea exemplului Ia alte catedre, cari ar suferi de aceiaş 

anemie. 
Acestuia, ca şi celorlalte motive relative la naşterea şi viata 

ştiinţelor aplicate, tot atât de sentimentale, le opunem izvorul 
adevăratelor argumente : necesităţile industriei şi economiei na
.ţionale. 

Necesităţile cantitative în personal tecnlc ale industriei noastre 
sunt maxime astăzi in epoca de germinaţie - cum i-am spus
şi de organizare. Acestora le răspunde Institutul cu 5 absolvenţi! 
Cu timpul cererea va des:reşte atât ca să putem prevedea că 
cei trei sute absol 1enţi ai celor două Şcoli Politecnlce din Bu
curaşti şi Temişoara, să poată fi suficienţi. Orice surplus depre
ciază valuta şi ca urmare multe elemente de valoare se vor în
druma spre alte cariere. 

Necesitătile calitative chiar, nu cer ingineri pur electricieni 
şi pur chimişti. lntr'o operă de refacere, Inginerul trebue să fie 
şi constructor, iar în tara noastră unde unul inginer de specia
litate i se poate cere cel mult să conducă o mică centrală termo 
sau hldroelectrlc:ă, sau un atelier mecanic, credem că sectlunile 
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Electrome:anică şi Industrială ale Şcoalel Polltecnlce, corespund· 
cu prisosinţă, actualmente şi până într'un viitor nu prea apropiat 
acestor cerinţi. 

De altfel aproape toţi fruntaşii tecnici străini,· cu o autori
tate necontestată, au scos din bogata lor e xperlenlă, aceleaşi' 
concluzii: 

Marchena (sous-dlrecteur de la Compagn!e Thomson Hous
ton): „II faut donc donner a l'ingenieur electriclen une education 
generale polytechnique". (Congres international des appllcations 
de l'Ele' tricite, Marseille 1908, pag. 409). 

P. /eanet & Chaumat: „Nous ne voulons diplâmer comme 
ingenieurs, et meme comme ingenieurs· electriciens, que des gens 
qui alent au moins fournls quelque chose dans le domaine de la 
construction". (Idem, pag. 548). 

A. Blondei, de l'lnstitut: "Mais ii n'y a pas de motif non 
plus d'exclure completement Ies connaissances de constructions. 
civiles et autres connaissances generales". (Idem, pag. 567). 

"Sans aller encore aussi loin q ue :ertalns de nos confreres 
americain:; ... je crois tout au moins qu'on doit souhaiter en faire 
des ingenieors complets connaissant la mecanique pratique, un 
peu de construction civile pour pouvoir app ecier ies plans que 
leur presente un architecte". (Idem, pag. 581 ). 

A. Blondei: „A I'etranger on ne comprend guere un elec
triclen qul ne soit pas ea meme temps un bon mecanicien. Pour 
Ies americains, suivant une expression tres nette de M. H. R. 
Pa1 shall, un lngenieur electriclen doit etre un ingenieur mecani · 
cien complete par une solide formation au point de vue physi
que et electrique". (Idem, pag. 567). 

Hurmuzescu: „Mai mult iacă, oricare ar fi svecialitatea in
ginerului electrician, el trebue să aibă cunoşt1nţl suficiente şi dia 
celelalte ramuri ale tecnicei şi mai cu seamă din mecanică". (ln
văţământul Electrotecnicel şi Desvoltarea aplicaţiilor electrici
taţei, 1914, pag. 50). 

* * * 
Un al do!lea argument principal pe care îl găsim în expu

nerea de motive, se îmbracă ~u autoritatea lucrului judecat: 
„ ... şi apoi complectează Universităţile noastre după felul marilor 
Unlversitătl din lume.„„ ". 

Credem că după numeroasele experienţe pe cari le-am făcut 
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ii după atâtea rezultate contrarii pe cari le ·am obtinut cu lml
area străinătătel fără o prealabilă cercetare a nevoilor noastre 
ii condiţiilor speciale de adaptabflftate, un astfel de motiv e cel 
Juţin superficial. Nu numai că timpul şi mijloacele materiale nu 
1e permit a repet! experienţa altora, dar n~ci nu suntem în si
:uatta Franţei, de exemplu, care cu numeroase centre industriale 
~i cu insuficiente resurse de elemente tecnlce, a re~urs, din mo
tive mai mult locale şi din cauza unul număr prea mare de Uni
versităţi*), la paliativul Institutelor tecnice, afiliate Universităţilor 
provinciale, pentru ca după experienţa făcntă să ajungă la cons
tatări defavorabile. 

Şi încă, acolo, Universitatea e ajutată în formarea de ele
mente tecnice, de spiritul industrial atavic- ca să-i zicem astfel -
de atmosfera industrială a mediului, de uzina care oferă ori cui 
cu toată uşurinţa, viaţa ei, tot atât de pre gătit oare ca institutul 
de lângă ea. Unde găsim la nol acest teren de cultură? Cum pu
tem invoca exemplul Franţei, când - din canza unui conserva
torism exagerat - Franţa a rămas singura ţară cu învăţământul 
tecnic industrial neorganizat în şcoli speciale politecnice şi când 
toţi corifeii tecntcei franceze sunt alarmaţi de răul la care a con
dus lucrul acesta şi eer imitarea Germaniei (Blonciel, le Cornu, 
Gin, Pavie, etc.)? 

Asupra acestui lucru toată lumea tecnică e de acord: 
H. Parshall: "'„ assigne comme enseignement propre aux 

physlciens electriciens celui des colleges scientif;ques, tandis que 
J'ingenieur dolt etre eleve dans des Englneering lnstitutlons. L'i· 
deal serait de former ainsi un ingenleur mecanicien ordlnaire 
complete par une bonne instructlon electrique et physique". (Con
gre:; international des applicatlons de l'e!ectricite, Marseille 1908, 
pag. 408. 

Chevrier. (Directeur de l'usine electrique du sec1eur R. S. 
de Paris): „Les facultes (te;;hniques) doivent etre entierement 
creees en dehors de l'influence de l'Unlverslte et entierement sous
traites a ses procedes". {Idem, pag. 410). 

*) Le Chatelier, de !'Institut: nPour ne pas mourir d'inanition, Ies U
niversitcs ont appele · ă elles Ies eleves de l'enseignement primalre et ont 
cree pour eux ces instituts technlques dont elles se montrent aujourd'hui 
trcs fieres, faisant fi de I'enseignement superieur, cpmme le renard. de la 
table qui cteciaigne Ies raisins trop verts··, (preface ă „L'Enseignement tech
nique supericur" par L. Guillet). 
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Conrad Matschoss: „Ură îndoială, Universită\ile procură Ull 

învăţământ ştiinţific general; dar ele rămân prea departe de con
sideraţiile practice pentru a pregăti în mod util pentru exerciţiul 

profesiune! de inginer". (Stbal und Eisen, Zeltsch. Voi. 32, 
pag. 217). 

In toate celelalte ţări s'a căutat cu insistenţă organizarea 
învăţământului tecnic în şcoli speciale şi autonome: Germania 
(11 Politecnice), Anglia (lli ), Au stria (5), Italia (7), Elveţia (2)~ 

Belgia, Statele-Anite, etc., cu organizatie aparte, cu profesori· 
Ingineri, cu laboratorii vaste, uzini şi şantiere proprii, indiferent 
dacă se numesc Şcoli, Universităti sau Facultăti tecnice. E foarte 
just că cea mai mare parte din aceste şcoll s'au născut la Uni· 
"ersităţlle cari se găseau în crntre industriale, pentru a satisface 
nevoile imediate, dar evolutia a mers către şcoli de sine stătă· 

toare. E nevoe să o luăm noi dela început? Şi pentru cari in
terese? De lucrul acesta de altfel, îşi dă seama, dar în mod 
tacit, raportul institutelor catre Decanul facultăţei de ştiinţe, că ci 
căutând exemple în celelalte ţări, sau face Istorie, vorbindu-ne 
de începuturile unul în vătământ tecnlc, sau face geografie, arun
cându-ne în cine ştie ce colt de provincie • 

• * • 
Să presupunem ins ă că, cu toată lipsa vădită de justif -

ficare a necesltăţei institutelor pentru a creta ingineri, existenta 
lor ar avea loc, 

Pot cu organizarea ce o au, să acorde diploma de inginer 
şi de doctor-ingintr? 

Răspunsul e esenţialmente negativ. Ca principiu credem că 
seriozitatea titlului de inginer nu se poate împăca cu agăţarea 

instituţiei care îl acordă de o catedră universitară. In al doilea 
râad, cultura şi educaţia inginerului se fac într'un mediu special, 
într' o atmosferă pe care n'o pot crea decât Inginerii, cu mijloa
cele pe cari nu le au decât mginerll, pe drumuri pe cari nu pot 
conduce decât Inginerii. Ei singuri sunt capabili să intreţie acea 
atmosferă de uzină - nu de hborator - in care trebue format 
inginerul. Şi numai ei pot deci aprecia dacă cel care cere di
ploma de Inginer poate corespunde exigenţelor ei. 

Pe de altă parte pedag gla tecnică comportă o disciplină 

speciala, necesară atât pent u a asigura intensivitatea pregătirel 
dfn şcoală, cât şi pentru a garanta mai târziu repercusiunea a-
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cestei discipline în cursui profesiunei, când inginerul e cherra t 
să conceapă, să organizeze şi să condu ::ă lucrări şi oameni. 

Ace ;tea sunt de altfe I opiniunile unanlmită ţei tecnlcienilor : 
Maugas, (ingenie'1r en chef de Ja Marm): „Ce qui doit dls

tl~guer l'ingenirnr eit ctrlcien du physicien electrlcien, c'est que 
le premier devra avoir des notions etendues de resistence des 
materiaux,de mecanique appliquee, dont peut parfaitement se passer 
le second. li en decoule la necessite de former d'un câte lt s 
physiciens electricien:; dans des facultes, et Ies ingenieurs dans 
des lnstituts tecniques, ou l'enseignemeat sera uniquement donne 
par des ingenieurs de met!u". (Congres iaternational des appli
cations de l'electricite. M:useille 1908, pag. 413). 

/uppor.t (Ingenieur- conse ii adjoint au mai re de Toulouse) : 
„Le physicien peut etre forme soit dans Ies f 1culles, qui ne peu-
11vent former q11e lui, 6oit dJns Ies e;:oles techniques qui forment 
„des ingenieurs. Au contraire, Ies uni versites existar,tes ne peu. 
„vent p.:ts former des ingenieurs electdciens, le professeur uni
„versitaire n'ayant ve;:u que dans la theorie et le L:boratoire, et 
„ne conn~ls3ant la pratique et !'industrie· que tres incomplete
" ment et subjectivement". (idem page 420). 

Oi art. 4 din proiectul de lege spune: „Profesorii şi con· 
ferent1arii ace sfor institute vor fi dintre profesorii şi conferen
ţiarii universitari. Cursurile de specializare şi de complectare pot 
fi făcute şi de profesorii şi con ferentiarli spf cialişti, conf. art. 58 
alin. 4, recrutaţi dintre ingineri cu practică Industrială în specia
litatea respectivă, cari au obţinut diploma deia una din şcolile 

superioare de ingineri, recunoscută de univer1iitate ca atare". 
lată deci ca insuş proiectul de lege nu ne dă garantia pe 

care am arătat'o atât de necesară. 

Motivul că „rrai oferă titlul de inginer şi o multime de aJle 
şcoli mai inferioare (Mitweida, Fribourg, P.tc.)", face cel puţin 

impresia unui rău exemplu. Ministerul de Lu rări Publi.::e nu ad
mite în corpul tecnic Ingineri proven'ti din asemenea şcoli. 

ŞI când din propr a noastră experientă ştim că nu ne-am 
simtit nici măcar ingineri complecţi de cât după câţi-va ani de 
practica, ce să mai spunem de pretentia acestor institute de a 
acorda diplomă de doctor inginer, în urma unei lucrări ştiinţifice 

criginale de laborator? 
De altfel toată această lipsă de argumente ale motlvărei 

straluceşte admirabil intr'o frază pe care o gaslm în raportul No. 
3 
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231 din 25'Vj920 al facultăţei de ştiinţe către Rectorat: „lntr'o 
nouă şedtntă dela 20 Mai 1920, Consiliul Fa:ultătei a hotărât să 
se facă intervenirile. necesare pentru ca în local titlului de licen
ţiat în ştilntele aplicate, fără de nici un folos în lucrările de in
treprinderi pe cari absol ventii au să le facă, să se dea titlul de 
inginer electrician, indispensabil în orice lucrare practică". 

Cu alte cu vin te acest titlu nu se_ dă ca o consecintă a pre
gătirei inginereşti a absolventului, ci pentru ca, suplinindu· i lipsa 
de pregătire, să-i deschidă uşi cari - fară acest titlu - l-ar ră

mâne închise. 

* * * 
Să trecem la ultimul refugiu al argumentelor pro: Regula

mentul Institutelor („Mon'torul Of:cial" din 18 Mal 1921). 
Credem că nu se poate contesta de nici un om de bună 

credinţă pretenţiunea că, două instituţii, pentru a putea elibera 
aceiaş diplomă, trebue să functloneze în conditii echivalente. Când 
institutele cer unui candidat cunoştinţele matematice ale unui ab
solvent al secţiune! moderne de liceu, de ce să-i cerem, pentru 
a::eiaşi ani de studii şi aceiaş diplomă, unui candidat la Şcoala Poli
tecnică, să poseadă toate matematicile elementare şi în plus fi
zica generală şi chimia? De ce pentru aceiaş diplomă un absol
vent ai institutelor să nu fi trecut de cât cu titlul de curiozitate 
prin cursurile fundamentale pregătirei geuerale a unui inginer 
(Analiza, Geometria analitică, Mecanica, Rezistenta materialelor, 
Statica grafica, etc.) după cum rezultă din examinarea numă
rului orelor de studii acordate unor asemenea cursuri ? E o pre
tentiune de logică elementară şi statul, care are autoritatea de 
ultimă instanţă, nu poate amăgl pe nimeni. 

Dar chestiunea mai are o latură tot atât de gravă. Inutili
tatea şi inoportunitatea organlzărei acestor Institute pentru a crea 
ingineri, pune existenta lor în adevărata lumină: Un lux. care în 
stat se invecineşte cu noţiunea de sinecurlsm, deci o greşeală. 

Nimeni nu poate avea cinismul de a cere o dlstrugare. Dar când 
institutele sunt în faşă, când cel electrotecnic n'a dat decât 5 
absolventi, când au laboratorii în formatle, organizarea lor cere 
statului sacrificii materiale noi. De ce din aceiaş pungă să se 
plătească două lefuri pentru acelaş scop, unui conferentlar dela 
institut care e şi confereatiar la Şcoalcl Polltecnică? Când crearea 
Ş coalei Politecnice a fost un judicios răspuns la toate ne voile 
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noastre industriale, de ce să nu se concentreze aci toate resur
sele materiale ale statului, pentru a-i mari laboratoriile, localu I, 
biblioteca, şi pentru a· i crea uzini proprii? 

ln ce priveşte zelul laudabil al celor cari se interesează atât 
de mult de prosperitatea învătământulul tecnic, suntem cel dintâi 
în a simţi prin aceasta o mare bucurie. Insă, decât o risipire de 
preţioase energii pe ua drum care, prin faptul că nu promite să 

deservească bine interese generale, face impresia drumului care 
duce la conacul unei moşii, credem că pot avea acele energii un 
mai bine tăcător randament punându-se în serviciul desvoltărti 

şi rldicărei Şcoalei Politecnice actuale, şi cautând în acelaş timp 
să obţie pentru nevoile a::estei şcoale concursul industriei parti
culare - imitând exemplul bun al altor ţări, - industrie care, 
astfel, indirect, se va ajuta pe sine însuş. 

Considerând deci că toate aceste argumente sunt în afară 

de noi şi vor rămâne, ori cari ar fi transactiile cari s'ar face pe 
această chestiune, Societătile noastre, cu a:Jtoritatea morală şi 
profesională pe cari o reprezintă, î~i fac datoria de a preveni 
pe factorii responsabili îa stat că, consequente cu tradiţia bună 

a justei aprecieri a valorilor, nu vor putea acorda absolvenţilor 
unor asemenea institute, echivalenta titlului de Inginer cu acela 
dat de Şcollle tecnlce superioare. 

NOTĂ. ln congresul internaţional de electricitate dela Mar
seille ( 1908), d-l A. Blondei (lngenieur en chei des ponts et 
chaussees, professeur a l'ecole des ponts et chaussees, membre 
de l' Academie des sciences) a prezentat un raport asupra ches
tiunei: „Que doit-etre un ingenieur electricien" ?, ale cărui consi
derente şi concluzii au găsit aprobarea unanimă a celor 800 tec
nicieni participanţi la congres. 

lată câ~eva idei din acest raport: 
.Le caractere principal de l'ingenieur electricien est le meme 

„que celui de tous Ies autres ingeniers, c'est-a-dire qu'il ne doit 
„pas etre un savant, mais un homme actif et instruit, sachant 
„s'ingenier a appliquer la science (pag. 565). 

„L'ingenieur doit prendre de l'esprit scientifique sa preci
„sion et sa discipline, mais non pas son but; l'abstraction ne doit 
„etre pour lui qu'un point de depart, et sa tournure d'esprit doit 
„etre principalement celle d'un agent d'execution auxiliaire de la 
„technique, suivant la classification adoptee par tous Ies specia
„listes allemands et americains" (page 566). 

„La necessite dans laquelle se trouve le plus souvent un 
ningenieur electricien d'aborder Ies problemes pratiques de tous 
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"ordres concernant principalement la mecanique et souvent aussi 
„la construction, rend evident le principe que l'ingenieur electri
" cien ne doit pas etre un specialiste pur con fine dans I' electro
„ technique, et qu'il doit laisser ce râle au physicien electricien" 
(page 567). 

"Ou bien l'ingenieur electricien devrait etre un physicien 
„electricien, complete par une solide formation au point de vue 
„mecanique. Ces deux formules sont a peu pres concordantes 
„dans le sens que le veritable ingenieur doit mener de front ega
„lement l'electricile et la mecanique, en faisant predominer, au 
„gre de la cariere, l'une ou l'autre speciali te". (Congres interna
tional des applications de I' electricite, Marseille, 1908, page 567). 

O altă autoritate în chestiune de învătământ tecnic, d-l L. 
Guillet (Professeur au Conservatoire national des Art; et Metiers 
et a l'Ecole Centrale des Arts et Manufactures) spune: 

„Dans tous ces centres d'instruction, Ies cours - je I 'ai dit 
„et repete - se divisent en deux grandes categories: Les cours 
„ theoriques, qui se trouvent au debut de tous ces enseignements, 
„ Ies cours industriels qui forment evidement la partie principale . 

• Pour Ies premiers cours, on con~oit tres bien qu'un pur 
„savant puisse donner toute satisfaction, qu'un professeur d'uni
„versite puisse y faire tres bonne figure. Cela est incontestable 
„et je pourrais en cite de nombreux exemples. Mais cependant, 
,,pour devoiler le fond de ma pensee, je dirai que mes orefe
„renccs vont aux theoriciens ayant quelques liens avec l'industrie, 
„aux ingenieurs qui rend.ront plus surement leur enseignement 
„conforme aux besoins de leurs eleves. 

„„.mais s'il en est ainsi lorsqu'on envisage l'enseignement 
„ theorique, Ies cours generaux, ii ne saurait subsister aucun doute, 
„ lorsqu il s'agit des cours industriels, quelle que soit leur orien
" tation que j 'examinerai plus loin. Seuls, Ies ingenieurs. qui pra
„ tiquent une industrie, ont le droit de renseigner". (L'Enseigne
"ment technique superieur, Revue de Metallurgie, No. 6, 19 l 6, 
page 408). 
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POLITECNICELE 
ŞI 

1N5TITlJTELE TECNICE lJNIVER51Tf\RE 
ION IONESCU 

Inginer Inspector General 

Prin decretul-lege No. 2521 din 10 Iunie 1920, care se gă
·~eşte depus Corpurilor Legiuitoare, spre ratificare cu oarecare 
modifică ~i mici, învăţa mântui tecnic la noi în tară a fost dat în 
searna şcolilor politecnice, care işi pot forma secţiuni de specia
lizare după ne ce ii ta te. Prima şcoală de acest fel s'a înfiintat în 
Bucureşti în locul fostei Şcoli Nationale de Poduri şi Şosele, cu 
patru secţiuni, intre care una pentru inginerii mecanici şi elec
triciani şi alta pentru inginerii chimişti industriali. O a doua şcoală 
s'a înfiinţat la finele anului trecut iri Timişoara, având o seqiune 
cfe mecanică şi electricitate şi a:ta de mine şi metalurgie. O a 
treia p'.llitecnică era cât pe aci să se facă la laşi, intrucât repau
satul ministru de lucrări publice, D. Greceanu, prevăzuse şi fon
durile necesare pentru aceasta. 

Nu s'a ajuns să se dea deplină fiintă legală acestor şcoli, 

să se înzestreze cu tot personalul didactic de care au nevoie şi 

cu toate instalaţiunile necesare unei culturi tecnice soltde, când, 
la 23 Aprilie 1921, se depune 1n Senat, din iniţiativă par1amen
tară, un proiect de lege pentru fnjiinfarta institutelor Electrotec
nice, Institutelor de chimie industrială pe lângă facultâfile de ştiinţă 
ain Bucureşti şi laşi şi Institutelor Agronomice pe lângă f„·cultă
t le de şt.inţe din Bu ;ureşti, laşi şi Cluj. 

Nu am avea nimic de zis dacă scopul acestor Institute ar 
fi diferit de acela pe care ii urmăresc politecnicele, ca de exem
plu dacă ar avea scopul stabilit in procesul verbal al unei Co
misiuni numită de Ministerul Instrucţiunii Publice în 1919 pentru 
reorganizarea invăţământullll superior. Acel proces-verbal a fost 
inchelat la 10 Mai 1919 şi se găseşte semnat de d-oli /. Afana-
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siu, ca rector al Universităţii din Bucureşti, G. Ţiţefca, decan ar 
facultăt i de ştilnte din Bucureşti, A. Obregia, decan al facultătei 
de ştiinte din Iaşi, D. Emmanuel şi D. Pompei, profesori rniver
versitari, E. Balaban, V. Brătianu, C. Buşilă, G. Hazu, C. fioi
sescu, A. Joachimescu, P. Panaitescu şi A. Saligny ca ingineri, G. 
Cipăianu, C. Ionescu-Slseşti, G. Murgocf, Gr. Pfei/fer şi C. Sandu
Aldea ca profesori de şcoli tecnice superioare. 

Punctul 5 al procesului-verbal are următorul cuprins: 
„ Pentru complectarea învătământului superior în anumite 

specialităţi, pentru lucrări ştiinţifice şi tecnlce în legătura cu pro
gresul acelor specialităt', pentru rezolvarea în cea mai largă mă
sură a problemelor noui puse în viata practică şi pentru cerce
tări şi studii necesare autoritătilor publice şi particulare se vor
înfiinta istitute special~". 

Scopul institutelor care se propun a se creia prin lege este 
însă cu totul altul, şi este arătat în art. 5: 

„Absolvenţilor acestor institute de ~tiinţă aplicată li se vor
elibera Diploma de Inginer în specialitatea respectivă, după nor
mele în care se eliberează diploma de licenţă în ştiinţă. Aceste 
diplome vor fi echivalente ca grad academic cu diplomele res
pective eliberate de şcolile tecnice superioare, cu rang universitar 
din ţară şi din străină ta te". 

Art. 7 merge mai departe ! 
„Inginerii diploiTiaţi ai tuturor acestor institute care vor con· 

tinua să lucreze în unul din laboratoriile institutulu şi vor efectua 
o lucrare ştiinţifică originală, putând servi ca teză de doctorat~ 

vor obţine titlul de Doctor inginer în specialitatea respectiva, dupa 
prevederile regulamentului facultătii pentru acordarea gradului de 
doctor în ştilnteu. 

Art. 10 merge mai înapoi : 
„Pe lângă fiecare institut se va putea organiza, de va fi 

trebuinţă, o şcoală de conductori (electricieni, chimişti industriali 
sau chimişti agricoli) ai căror elevi vor fi prirniti prin concurs 
de admitere, după un program întocmit de direcţiunea fiecărui 

institut şi aprobat de consiliul hcultătil de ştllnţe. Absolvenţilor 

acestor şcoli lf se vor elibera o diplomă specială după prescrip
ţiunea regulamentară şi echivalentă în grad cu diplomele de con
ductorl-arhitecti sau conductori de poduri şi şosele". 

Prin proectul de lege depus la Senat se urmareşte prin ur..:. 
mare ca lnvlitământul Te :ni; Superior, pentru anumite speciali-
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·taţi şi chiar cel mediu să fie alipit pe lângă unlversiUţi. 1 ara 
·noastră ar poseda dar deodată 4-5 isvoare noul pentru forma
rea de ingineri electriciani naţionali şi 3-4 de ingineri chlmişt! 
natlonali, in afară de românii care vor studia aceste speclalităt1 

în străinătate şi de străinii care vor veni cu dânsele în ţara. 
Este evident că „refacerea ţării" cere ingineri, dar distruge

rlle făcute în domeniul electricitătll şi al chimiei nu par a fi aşi 

de mari ca în al clădirilor şi al comunicaţiilor. Este deasemenea 
evident că „desvoltarea economiei naţionale", cere ingineri multi 
-dar e chestiunea cam câţi? Făcutus'a vreo statistică din care să 
se vadă ce număr de ingineri trebue formati anual, pentru ca nu 
care cumva absolvenţii ş:oalelor să nu poată fi întrebuintati tot 
·in industria naţională, - căci la emigrare ml se pare că nu ar 
trebui să ne gândim încă? Apoi, distribuind acei ingineri pe şcoll 
şi pe secţiunile lor, ~am câti ar reveni uneia din ~ele, pentru ca 
să ne dăm seama dacă cheltuielile pe care le face Statul ren
tează, şi nu ar fi oare mai economic să trimitem tlnerl să stu
dieze unele specialităţi în străinătate la şcoli având profesori cu 
reputaţiune universală, cu instalaţiuni complecte şi unde să poată 
vizita industrii mari şi numeroase ? 

Chestiunea aceasta de cost al producţiunii inginerului nu o 
putem lăsa la o parte azi, când funcţionarii se plâng că nu le 
mai ajung lefurile, pentru ca să-şi întreţle casa şi familiile, când 
Statul nu poate reface stricăciunile cauzate de războiu, când o 
parte din oştire stă cu arma la picior contra duşmanilor ţării şi 

când cetătenilor li se cer sacrificii mari din venituri şi din ave
rea lor, pentru ca să scape ţara din ruina financiară. Este oare 
acum timpul ca să înfiinţăm atâtea şcoli de ingineri cu localuri 
mari, care trebuesc încălzite şi luminate, cu muzee, laboratorif, 
ateliere, biblioteci, şi să plătim atâtea rânduri de profesori, con
-ferenţiarl, asistenţi, laboranţi, funcţionari, etc. ? Lumea, care ştia 

că Ungaria avea o singură şcoală politecnică şi una de mine, cu 
care işi satisfăcea toate nevoile ei tecnice şi economice, dinainte 
de răsboiu, şi care va vedea că noi facem, în mai puţin de un 
an, cinci şcoli tecnice superi oa re creiatoare de Ingineri specia
lizaţi intr'o anumită direcţiune, dintre care două în acelaş oraş, 

nu va avea dreptul să zică că, după ploaia torent! ală bugezară 
clin ultimii an\ au apărut şcolile tecnice superioare ca ciuper
cile? 
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lată o serie de întrebări care se pun şi la care expunerile~ 
de motive nu ne răspund nimic. 

Să nu se creadă că una este politecnica şi alta este Insti
tutul universitar, după legile lor de organizare în perpectivă. Am 
arătat că art. 5 al proiectului de lege pentru institute echivalează 
diplomele ingineri'or ce vor scoate cu diplomele ş:olilor noastre 
tecnice superioare, adică cu ale şcolilor politecnice. Pe de altă, 

parte, art. 1 din decretul-lege al acestor şcoli spune: 
„Şcolile politecnice sunt institute de învătămâat tehnic su

perior asemănate ca grad de cultură cu universităţile". 

Cu alte cuvinte este ca şi cum am scrie matematiceşte: 
a= b b=a. 

Şi atunci oricine va z.ice cu drtpt cuvânt: De ce nu se· 
aplică zicătoarea franceză: „Qui se ressemble, s'assemble !" 

Pentru ce s'a aplicat acest principiu şcolilor superioare de 
agricultură şi nu s'a aplicat şi politecnicelor, căci iată ce mai. 
spune art. 1 din proiectul de lege : 

„Pentru aceasta şcoala centrală de agricultură dela Herăs
trău pentru Bucureşti, şcoala de vitic.ultură şi oenologie dela Chi·· 
şinău pentru laşi şi academ a de agricultură dela Cluj pentru 
Cluj se organizează, fieccre ca şcoli superioare de agricultură, 

fiecare sub numele de institut agronomic, allpiodu.se pe lânga 
facultăţile de ştiintă dela universităţile respective, cu toate instala
ţiunile, fermele şi câmpurile de expedenţă ce le posedă". 

Nu văd ce consiâeratiuni au făcut pe autorii proiectului de 
lege ca să nu alipească şi sectiunile de electrotecnică şi de chi
mie industrială de:a politecnice pe lângă institutele universitare 
respeetive. Nu era poate de unce să se dea câte una la fiecare 
universitate? Lucrul se putea însă remedia, împărţindu-se perso
nalul didactic, instaliţiunile şi elevii la toate universitătile. S'ar 
putea crede că pentru alipirea şcolilor de agricultură nu s'a opus 
ministeru) agriculturii şi domeniilor, pe când pentru trecerea poli
tecnicllor s'ar fi opus poate ministeru) lucrarilor publice. Insă îo 
şedinţa Senatului dela 17 Mai d-l ministru al agriculturii şi do
meniilor a spus : 

„Eu tocmai sunt contra acestei Idei şi m'am exprimat formal 
în această privinţă. Proiectul de lege pentru organilarea invătă

mântul agricol, pe care l'am depus la Cameră, prevede ca această 
şcoală să fie o şcoala de specialitate, căci este vorba să obţinem 
şi oameni practici, iar nu de teorie". 

https://biblioteca-digitala.ro



- 233-

Dacă Sf' prevedea în proiectul de lege şi anexarea secţiu

·nilor respe:tive dela politecnlce era să răspunză şi ministrul lu
. crărilor publice la fel, în cazul cel mai rău, şi Incidentul se 
închidea. 

O nouă chestiune care se pune este următoarea: „De ce 
s'a limitat proiectul de lege la trei specialităţi ale economiei na
tionale? O lege trebuie să en11nte principit generale, iar nu să 

se ocupe de cazuri speciale. Chiar expunerea de motive nu înlă
tură posibilitatea unor măsuri generale în această privinţă, căci 

ne spune: 
"Mai mult chiar, se ştie că universităţile din Anglia, A ne

rica şi Belgia, se ocupă, nu numai de organizarea învăţărnântului 
fizicei şi chimiei aplicată ci de toate ramurile de Inginerie civilă'". 

Se putea dar foarte bine înfiinţa institute de mine şi de 
metalurgie pe lângă catedrele de geologie; institute de Inginerie 
mecanică pe lângă catedrele de mecanică raţională; institute de 
·navigaţiune pe lângă catedrele de astronomie~ etc. 

Expunerea de motive ne spune încă şi mai mult : 
„Mai caracteristic este faptul că universitatea japoneză co

prinde pe lângă ra murlle de inginerie civilă şi pe cele de ingi
nerie militară". 

De ce dar nu s'a alipit, de exemplu, şcoala specială de 
arti:erie dela Timişoara pe lângă universitatea din Cluj, şcoala 

specială de geniu dela Cotroceni lângă universitatea din Bucu
reşti şi şcoala specială de marină dela Constanta pe lângă uni
versitatea din Iaşi ? 

Cu modul acesta, odată cu Intreglrea Neamului am fi avut 
şi întregirea învăţământului superior. „Unificarea educaţiunii tine
retului nosttU" şi "Formarea conştiinfei lui naţionale", de care 
vorbeşte expunerea de motive a proiectului de lege, ar fi putut 
fi atunci desăvârşită, dicl „oe lâneă pregătirea ştiinţifică şi tecnică 
.inginerească vor poseda educaţiunea şi cultura necesară refacerii 
şi desvoltării economice a ţării noastre". 

Tot dar pledează pentru anexare până şi „Unificarea sufle-
tească a intregului nostru neom", la care, probabil, după părerea 
autorilor proiectului de lege, diriguitorii şi profesorii şcolilor su
perioare tecnice şi militare nu au făcut nimica până în prezent, 
in această direcţiune. 

Ce s'ar putea opune la anexare ? Din studiul proiectului de 
.lege pare că ar reieşi ceva. Art. ~ spune : 
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„ Directorul fiecărui institut va fi profesorul universitar at' 
catedrei respective, afară de directorul Institutului agronomic care 
se va alege de consiliul facultăţii de ştiinte, dintre profesorii 
institutului pe tr.ei ani, cu dreptul de a fi reales". 

De aci rezultă că alipirea desfiinţează perpetuitatea direc
toratului pentru anumiţi profesori, până la ieşirea lor la pensie·· 
sau până la moarte. Alipirea face ca un director să nu poată sta 
decât trei ani în fruntea unui institut, după care i se ia sporu!· 
de leafă, locuinta. luminatul, încălzitul şi serviciul, ceeace în 
adevăr, pe ttmpurile a:::estea, când v!aţa este scumpă, casele cu 
greu de găsit şi chiriile exorbitante, constituie un inconvenient 
foarte serios. Părerea mea este că perpetuitatea nu s'ar putea 
asigura nici fără anexare, căci dacă un tânăr de 25 ani, care a 
făcut lucrări de cea mai mare valoare ştiinţifică, şl căruia nimeni
nu i-ar contesta o catedră universitară, de care ar depinde un 
Institut, ar ocupa şi funcţia de director, nu cred să se gasească 
nimeni care să admită ca să-şi păstreze acel directorat pentru a 
scoate, 20-30 sau chiar 40 de serii de ingineri. 

Aceasta ar fi cu totul contrariu normelor generale admise 
în Universităţi de a se alege decanii şi rectorii şi a-i numi pe 
termen limitate. Ar fi cu totul contrariu principiilor care călău

zesc alegerea directorilor de şcoli de orice grad, de a le încre
dinţa direcţiunea unor persoane mal bătrâne şi mai experimen
tate, iar nu unor profesori noi veniţi, care de abia au părăsit 

băncile şcoalei. Ar fi cu toiul contrariu părerilor celor mai com
petenţi oameni care s'au ocupat de chestiunea învăţământului 

tccnic superior. 
Astfel, d 1 Leon Guillet, profesor la Şcoala centrală de arte 

şi manufacturi din Paris şi la Conservatorul de arte şi meşteşu

guri de acolo, într'un studiu foarte documentat asupra lnvăţă

mântului tecnic superior după răsbol, apărut în 1918, şi despre 
care d· I Le Chaltlier spune : „sa seule signature apposee sur Ja
couvertur~ de l'ouvrage en seralt certalnement la meilleure pre
sentation", vorbind de directoratul şcoalelor tecnice superioare~ 

spune: 
„Ne parraîtra-t-il pas, de toute evidence, que l'on ne doive 

confler la directlon d'une grande ecole qu'a une haute persona
lite intimement melee a la vie industrielle du pays? 

„Ne faut-il pas qu'elle s'lmpose a tcus ses collaborateurs~. 

a tous Ies elevts? Ne faut-il pas qu'elle puisse trancher toute: 
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.::iuestion d'ordre iechnique ou du moins la discuter avec ses 
conseils? 

"Ne faut-il pas aussi qu'elle puisse imposer ea haat Iieu 
·toute question budgetaire et donner confiance a tous ceux qui, de 
pres ou de loin, suivent I'evo\ution de l'etablissement qu'elle 
dirige? 

„N'e.st-il pas necessaire, tout particulierement, que, par sa 
carriere, par son experience, e'le offre Ies garanties Ies plus com
pletes aux Anciens eleves de l'ecole, lesquelles lui gardent tou
jours une si profonde affection, une si reelle reconaissance ?" 

Printre desideratele emise de Societatea Inginerilor civili din 
Franţa, catre ministerul de comerţ şi industrie, referitor la reor
ganizarea învăţământului superior industrial este şi următorul: 

„La Societe demande que le persoanei dirigeant soit chols! 
·parml Ies personnes qui ont părticlpe a la vie lndustrielles du 
pays et que Ies professeurs des cours techniques soient recrutes 
-dans la proftssion". 

Iar intr'un raport adresat a::elui Minister, Societatea repetă 

din nou: 
„Nous appelons particu1ierement l'attention sur le recrute

·ment des proffesseurs et du persoanei dirigeant, qui, dans Ies 
ecoles d'lngenieurs, doivent tous etre, ou avoir ete, lng"enieurs 
mititants, l'ascendant ne s'impose que par fes merltes eprouves, 

·et si certalns laureats, des leur sortie de l'ecole, sont deja mar
·ques pour l'ense!gnement, ii faut Ies laisser partir dans la car
riere et ne Ies reprendre que quand ils s'y sont distingues. Nous 
trouvons Ies memes ~entiments exprimes dans un memoire italien 
recent, qui conseille expressemeat de ne pas confier Ies cours 
aux ingenieurs sans experience laureati di fresco". 

Cum legea nu trebuie făcufă în vederea unor anumite per
soane, şi cum nici un laureato di fresco nu îndeplineşte condl
·ţiunile impuse mai sus, reese că dispoziţiunea din proiectul de 
lege pentru perpetuitatea directorilor Institutelor tecnice universi
tare nu ar trebui să rămâie în nici un caz. 

Alt inconvenient contra anexării nu văd că ar putea rezulta 
din proiectul de lege. Sunt insă evident altele de interes per
:sonal. Aşa de exemplu, aflându-se două şcoli tecnice superioare 
-de acelaşi fel, pentru aceiaşi specialitate, în acelaşi oraş, corpul 
-didactic ar putea, şi ar trebui chiar, să fie acelaşi la ambele, 
·-Căci fiecare va căuta să ia dim acel oraş pe cel mat capabil şi 
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mai renumit din o anume specialitate. Fiecare profesor ar avea:i 
atunci, pentru aceiaşi cheltuială de ţinere la curent cu ştiinţa, de 
pregătire a cursurilor şi lucrărilor, doua lefuri, cu obligaţiunea 
de a preda fiecare lectie de două ori. Prin anexare veniturlle
s'ar înjumătăti, fără ca munca să se înjumătăţească. Ml se pare 
însă că Statul ar face o mare econom ie dacă ar da profesorilor 
apuntamentele necesare pen1ru a putrn suporta greutătile vieţei 

din ziua de azi, căci cheltuelile care s'ar face astfel, ar fi mult 
mai mici ca întreţinerea a două şcoli similare, Iar ştiinţa va pro
fita, caci timpul pierdut de un profesor cu o predare de curs în 
plus ar putea fi întrebuinţat la noi cercetări ştiinţifice, care ar 
putea contribui la gloria ţării. 

Trebue să mai spun că am mai auzit un argument contra. 
anexării, la care mărturisesc că nu m'aşi fi gândit niciodată. Unul 
din profesorii comuni la cele două şcoli, a spus într'un cerc de 
mai mulţi profesori at şcoalei politecnice, că şcoalele politecnice 
sunt fabrici de ingineri liberali şi că institutele tecnlce universi
tare sunt necesare pentru a scoate ingineri conservatori. Argu
mentul nu mi se pare serios, de oarece ţara nu poate întreţine 

în fiecare oraş câte o ş:oală tecnică superioară pentru fiecare 
partid, după cum nu întreţine câte două universităţi, sau conser
vatoare de muzică şi declamaţiune, etc. Organizaţlunile politice
care au toate deviza că „partidul este in slujba ţării iar nu ţar a 
în slujba partidului", îşi pot crea fiecare şcolile specială de care 
au nevoe; Statul însă, nu poate, şi nici nu trebue, ca să între
ţină două şcoli tecnice superioare în acelaş oraş, care nu s'ar 
putea umple numai cu elevi din acel oraş, ci adunaţi din toată_ 

ţara. Germania are 11 şcoli politecnlce superioare răspândite 1n 
toată ţara, dar Berlinul nu are decât una. 

Din tot ce am spus până acum reese în mod clar şi neîn
doios, că contopirea secţiilor de e lectrotecnică şi de chimie in
dustrială dela şcolile noastre politecnice, cu institutele respective
dela Universităţi, se impune să se facă imediat, scutindu-se şi 

Corpurile Legiuitoare de discuţiunea şi votarea a două legi pen
tru învăţământul tecnic superior. De desfiinţarea U(JOra sau a al
tora, nu poate încăpea vo1ba, căci tinerii e1e~i şi studenţi ccire 
Ie frecuentează nu s'au dus acolo pentru ca acl!!!l sa se întoarcă• 
acasă fara nici un rezultat dup1 I, 2 3, sau 4 an: de perdere 
de timp, munca şi bani. Autoritatlle de Stat care le-au descl1is
porţile pot fi trase la răspunde1e. Chiar dacă s'ar găsi vlnovati 
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dintr'o parte sau din alta, consecinţele nu poate să le suporte 
tineretul nevinovat. 

O chestiune foarte arzlHoare se pune însă acuma. Unde tre
bue să se facă contopirea ? La politecnice sau la Institutele U
niversitare ? 

Cum judecătorul nu ar trebui să fie şi parte în proces, s'ar 
părea că nu ar trebui să mă pronunţ eu în această chestiune, de 
oarece sunt profesor la şcoala politecnică. Ţin dar să-mi U!mu
resc mai întâiu situa\iunea în această desbatere. Pot să declar 
că ît~ această chestiune sunt neutru. Părerea mea este d, cu o
biceiur!Je şi mentalitatea dela noi, învăţămâatul tecnfc superior 
nu trebue făcut, _nici în politecnice ca în Germania, nici în insti • 
tute universitare ca în Franţa, nici în fact:ltăti tecnice ca în Bel
gia, nici în şcoli de uzine ca în America, el în şcoli speciale; 
căci, pe lângă cultură, fiecare şcoală trebue să dea absolvenţilor 
şi educaţiunea necesară viitoarei chemări a ingim ruluf, care nu 
este aceiaşi la toate specialitătile. Minlstnul de răsboi trebue 
să-şi păstreze şcolile lui de o'iţeri, iar să nu le treaC'ă nici la 
Universităţi ca în Japonia, rici la politecnice ca în Elvetla. Co
legul meu, d. C. Buşilă, înainte de război, îfl 1914, a publicat 
un articol în care cerea ca şmalele de artilerie şi geniu să treacă 
la politecnice, pe când după rasboi şi-a dat seama că s'ar fac~ 
o greşealrl, şi de aceea în proectul de reorganizare pe care l'a 
prezentat Ministerului de Lucrări Publice în 1919 nici nu mai po
meneşte de o nsemenea eventuală anexare, căci şi-a dat seama 
că mentalit~tea militară este cu totul alta decât cea inglnereasc~. 
Ministerul de lucrări publice trebue să-şi aibă şcoala în care să· şi 
formeze personalul de care are nevoe, după cum şi-l forma in 
fosta şcoală na\ionala de poduri şi şosele, Ministerul de indus
trie să·şi creeze şcoli de arte şi manufacturi, după necesităţile 

industriilor din ţară, actuale şi vii•oare. Şcolile trebue să fie 'e
gate de viaţa viitoare a inginerului. O şcoală de mine şi meta· 
!urgie trebue pusă în o regiune minieră a Tării, o şcoală de ma
rină la mare, o ş :oală de silvicultură lângă o regiune păduroasa, 
etc„ etc. 

Ca să se vază că nu sunt politecnlcian, ci o ruină a fostei 
Şcoale naţionale de poduri şi sasele, rămasă pe terenul actua!fi 
politecnice, şi ne distrusă încă de „spiritul timpului", voi cita 
câteva pasagii din memoriul pe care !'am prezentat comisiune i 
din 1 919, despre care am vorbit la început : 
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„Şcoalele tecnice se fa: azi pe măsură ce se stmte nevoia 
şi în localităţile cele mai proprii pentru studiul diferitelor ramuri. 

„ Sunt de părere că Şcoala naţională de poduri şi şosele să 

rămână pe lângă Ministerul de lucrări publice, care să-l dea în
drumarea şi desvoltarea după nevoile de ingineri pentru Corpul 
tecnic al Statului, tot aşa după cum şcolile militare de artilerie, 
geniu şi marină rămân pe lângă Ministerul de răsboiu, cu toate 
ca şi în ele se fac cursuri de matematică, fizl:a, chimie, etc. 

„ln ceeace priveşte nouile şcoli pentru alte ramu•i de ingi
nerie, ele se pot înfiinţa, fie a parte în diferitele localităţi, fie con
centrate în o şcoală centrală de arte şi manufacturi. 

„ln t')t cazul, sunt de părere că această organizare să nu 
atingă caracterul actual al Şcoalel naţionale de poduri şi şosele, 

de şcoală închisi, cu regimul disciplinar care a functionat până 

acuma şi cu internat pentru elevii fără mijloace, care de regută 

formează majoritatea celor care urmează cursurile acelei şcoale. 

„Astfel şcoala va ,decade şi nu va mai da absolventi în nu
măr suficient, cu cultură solidă, de care va avea nevoie corput 
tecnic român". 

Apoi când mi s'a cerut părerea as'Jpra proectului de decret 
lege pentru înfiinţarea şcoalelor politecnice, am dat-o în scris, şi 
am spus intre altele : 

„ Dacă !dela de a se concentra tot învăţământul superior la 
Ministerul instrucţiunii publice nu se mai ia în considerare, a
tunci toate dispoz.itiunile de asimilare cu universitătlle trebuesc 
înlăturate; nu mai are rost prezenţa în consiliul de perfectionare 
al unui delegat al facultăţii de ştiinţe şi al unui arhitect. Decanii 
să fle înlocuiţi cu subdirectori, iar studenţii cu elevi, după cum 
sunt şi azi la Şcoala naţională de poduri şi sosele din Paris, 
care datează dela 1747. De asemenea toate referinţele şi com
paraţiunile cu universitatea trebuesc înlăturate. 

Şcoala trebuie să rămâie închisă, cu prezenţa obligatorie 
pentru profesori şi pentru elevi, cu controlul cel mai des asupra 
mersului învătământului, cu măsuri de dis ci plină şi de ordine. 
Principiul care stă la baza universităţilor: „Libertatea pentru pro
fesori în predare şi libertatea pentru elevi de a asculta", nu are 
ce căuta intr'o şcoală, care eHberează diplome, ce dau dreptul la 
exercitarea unei mt serii". 

ln fine, în Gazeta Matematică, Sep.tembrie 1920 am spus 
deasemem:a ca, prin regimul de libertate cari! se caută a se da 
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învăţământului tecnic superior, acesta nu va mai putea da „ingi
neri obişnuiti cu ordinea, discipJina, munca şi cu o deosebită 
conştinţă a datoriei" cum dedea vechea noastră Şcoală Naţională 
de Poduri şi Şosele, fli11dcă am văzut că cei mai multi colegi ai 
mei de profesorat, vor să pună pe frontispiciul şcolii politecnice 
dela noi principiul politecnicelor germane : „ Vehr/reiheit und Urn
freiheit". 

Se vede dar că nu sunt partizan, nici al Ingineriei formată 
prin politecnică, nici formată prin instllute tecnlce universitare, şi 
prin urmare pot privi desbaterlle dintre acestea, mal de departe. 

Să examinăm a:um ce argumente se dau pentru învăţă.

mântui tecnic prin institute universitare. 
La argumentul că s'a procedat astfel, de câţiva ani în urmă 

în Fran ta, se poate răspunde cu destul temeiu că î 1 aceiaşi pe
rioada, în Germania, s'au creiat politecnlce noui, ca aceia din 
Danzig şi din Breslau, şi că desvoltarea industriei germane nu e 
cu nimic mai prejos decât a industriei francez~; din contră fran
cezii chiar, se plâng că Germania le-a luat înainte pe acest teren. 

Un alt motiv care se dă pentru creiarea învăţământului in
dustriai pe lângă universitaţi este dreptul de inveaţlune sau de 
primă ocupaţiune. Astfel, la comisiunea din 1919, în memoriul 
prezentat de un domn profesor universitar, s'a spus următoarele : 

„Imaţărnântul superior te::nic, rămas în afară de programul 
gemral al învăţământului, nefiind în raport cu nevoile practicf', 
a'a pregătit în destul generaţiile tinere pentru a satisface din noi 
înşine nevoile sporite ale economiei naţionale". 

Există dar credinţa că dacă învăţământul tecnic superior ar 
fi fost la ministerul inst:ucţiun!i publice, ţara ar fi fost ni plină 

de lngine!i de toate fehrile, după cum este plină de matemati
ciani, flziciaoi, chimişti, natu:-aliştt, etc. Nu ar fi lipsit acelor şcoli 
tecnice nici palate mari, nici muzee, nici ateliere, nici laboratorii, 
după cum universităţile şi celelalte şcoli nu duc lfp;ă de nimic, 
la ministerul de instrucţiune publiră. Ingineria ar fi acoperit toate 
nevoile economiei noastre naţionale, după cum nu se simte nici 
o lipsă astăzi de profesori de ştiln\e şi de savanţi în toate spe
cialităţile. Doctorii ingineri ar fi fost cel puţin tot atât de nu
meroşi câţi sunt şi doctori în ştiinţe, ieşiţi dela universitătile 
noastre. Inginerii români ar fi pătruns în uzinele şi fabricele de 
prin toate ţările, după cum savanţii români au pătruns în toate 
universităţile din lume. 
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Iată dar ce uşor se poate răspunde la afirmaţiu11I nefun
-clate ! Noi cunoaştem f Jarte bine toate sfortările p~ care Ie-a fă
cut facultăţile de ştiinte române pentru ridicarea ştiinţifică a ţării, 
fiindcă mulţi ingineri stau alături de oamenii de ştiinţă în diferite 
socie1ă\I culturale; cerem î lSă c:t dânsele, adică u aiversită ţi le, să 
nu acuze pe surorile lor mai mici, adiră şcolile tecnice supe
rioare, că nu au făcut pentru cultura tecnică şi pentru ţară tot 
ceeace au putut face. 

In fosta Şcoală Naţională de Poduri şi Şosele s'au încărcat 
necontenit elevii fc cându li-se cursuri în vederea unei viitoare ac
tivit~ţi a lor în Industrie şi în întreprinderile particulare. Astfel, 
in 1890 s'a înfiinţat un curs special de maşini şi maşini cu aburi 
şi unul de fizică industrială, care au permis elevilor şcolii ca să 
poată găsi întrebuinţare în atdierele şi fabricile Statului; în 1892 
un curs de electricitate şi altul de motori industriali, şi s'a t·imis 
in ~trăinătate profesorul de fizică, pentru a studia organizarea 
institutelor de elect·icitate ; în 1895 se studiază tC.ela unei sec
ţiuni de mine. ln 190 I ministerul numeşte o comisiune, care pro
pune reorganizarea şcolii cu înfiintarea unei st>cţiuni de mecanică 
şi electricitate şi alteia de mine şi industrie; în 1904 directorul 
~colii studiază organizarea şcolilor tecnice superioare din străi

nătate şi prezintă mini~terului un rr:emoriu centru or;ranizare; în 
I 908, o altă comisiune, din care- făceam şi eu parte, a cerut o 
modificare mult mal redusă, care necesita nnmaf 1.200.000 lei 
pentru Jo:al şi instalaţiuni şi 115.000 lei anual spor la buget, şi 

care a s;Jus în memoriul său următoarele: 
„Numai aco:dându·se su11ele aci stabilite şi făcându-se toate 

instalaţiunile necesare, se poate ajunge la o organizare cu ade
vărat folositoare; alt 1el ar fi preferabil a nu se aduce nici o mo
dificare şi a se menţine şcoa'a aşa cum este organizată astăzi". 

Acel memoriu era semnat de d-nli C. Mironescu, A. Saligny, 
E. Radu, T. Draf!U, L. Mrauc şi repausatul N. Hârjău, precum 
şi de subsemnatul ca profesor de proiecte. Cum se vede dorinţa 
noastră era ca să nu înlocuim o şcoală care îşi făcuse o repu
tatiune necontestată, prin alta, care din lipsă de instalaţiuni sufi
ciente, să nu poată da in'tineri Industriali la acelaş nivel ae cul
tură şi educatiune, ca inginerii de podvri şi şosele. 

Alte comisiuni au mal fost numite în I 913 de către d-l O. 
Pangratl, în 1914 de către d-l dr. C. Angelescu şi în 1919 de 
către d-nii A. Saligny ca miniştri de lucrări publice. 
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Inc a anul 1902 s'a introdus in ş ::oală proiecte de electrici
tate; în 1903 cursuri de instalaţiuni şi exploatări industriale şi de 
diferite industrii pentru niateriile prime din ţară; în 1905 s'a in
trodus un curs de electrotecnică; în 1906 trei cursuri de petrol; 
geologia, exploatarea şi indu stria lui. 

Nu constituiesc toate aceste introduceri de cursuri şi numiri 
de comisiuni invenţiuni în eh ~stiunea ingineriei industriale, care 
să permită să se vadă că şi inginerii s'au gândit la învăţământul 
tecnic industrial? ln universitate găsim asemenea preocupări 

deabia la 1904, când văzân fo-se că, profesorul de chimie gene
rală şi tehnologică, dr. A. O. Saligny dela Ş.:oala Naţională de 
Poduri şi Şosele ar outea fi foHte util şi pentru un curs de spe
cializare la universitate, i s'a creiat o catedră în acest scop. Re
pausatul dr. C. I trati în cuvântuea pe care a ţinut-o la înmor
mântarea lui A. O. Saligny în Mai 1905 a spu; următJa·ele: 

n Ţin dease:nenea să fac cunoscut că numai din cauza şu
bredei sale sănătaţi, ce avea în urmă. când facultatea de ştiinţe 

căuta a intra în ultim 1 ei faz~. a complectarii învăţământu lui său 
teoretic prin cel aplicat, atât de util şi indispensabil, Saligny, la 
ca~e dela in::eput ne gândiserăm cu to\ii, nu a fost numit pro
fesa·, deşi el era absolut pregătit şi indicat pentru catedra de 
chimie tt hnologică". 

Această. catedră, după câte mi se pare, a rămas neocupată 
vre-o zece ani. 

Deşi Şcoala Naţională de Poduri şi Şosele nu avea scopul 
de a forma ingineri pentru ori şi ce fel de specialitate, totuşi 

inginerii ieşiţi din acea şcoală au condus cu destulă competlnţă 

fabrici şi ateliere ale Statului, precum şi câteva fabrici aparţinând 
cu adevărat societăţilor române; ei sunt şi azi conducătorii multor 
instalatiuni industri<:le, iar d•Jpă răsboiu au fost căutaţi pentru 
toate întreprinderile industriale creiafe de români, pentrucă şcoala 
le dădea ordinea şi disciplina, puterea de muncă şi conştiinţa 

datoriei, cunoştinţele tecnice enciclopedice necesare, care făcea 

ca specializarea să se poată face cu uşurinţă. 

Dacă am fi avut o adevărată industrie naţională, d-1 dr. 
Grif;[ore Antipa nu ar fi scris urmatoarele rânduri în con vorbiri 
lituare la 1905: 

„Ca directer al unui serviciu am avut eu singur trista o
caziune să văd licenţiaţi în ştiinţe cerând posturi de agenţi la 
pescării, şi inginc ri absolvenţi ai Şcoalei de Poduri şi şosele ce-

4 
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rând lucru în Delta Dunărei cu 6 lei pe zi ; nu mai vorbim de 
absolventil şcolilor superioară de agricultură, silvicultură, şi altele". 

Pot adăoga că pe acele vremuri un inginer care a făcut 
şcoala specială de electricitate la Paris pe cheltuiala lui, nu a 
putut găsi pe acele vremuri, decât un loc la serviciu) gunoaelor 
dela Primăria Capitalei, că un inginer de mine nu a putut face 
altceva decât studii pe linia Bucureşti- Olteniţa, etc. 

Cum voiţi ca în asemenea condiţiuni, un elev să muncească 
şi să cheltuiască cinci ani de zile, pentru ca la urmă să nu i se 
răsplătească munca şi serviciile aduse ? Nu trebue uitat că in
dustria noastră naţională era pe atunci toată în mâini străine, şi 

că străinii nu aveau nici un interes să ia ingineri români, pe care 
să·i pregătească în urmă ca conducători de industrii similare. 

Nu trebue însă uitat nici un moment că scopul principal al 
Şcoalei Naţionale de poduri şi Sosele era de a pregăti inginerii 
de care are nevoe Statul, şi mal ales Ministerul de Lucrări Pu
blice. In raportul său din Decembrie 1887, Glzeorghe Duca spune 
următoarele : 

„Scopul şcolii trebue să fie de a forma ingineri, pentru 
serviciile publice ale Statului şl trebue să rPnunţăm a creia ingi
neri universali. Statul face în fiecare an sacrificii băneşti foarte 
mari şi f~ră exemplu în nici o altă ţară, pentru a creia un per
sonal să corespunză cerinţelor, din zi în zi mai multiple şi mai 
urgrnte, ale serviciilor sale publice, şi este legitim să dăm mai 
întâi satisfacţiune acestor nevo·". 

Regulamentul Şcolii Naţionale de Poduri şi Şosele spune 
la art. 1 : 

„Şcoala Naţională de Poduri şi Sasele are de scop să pre
gătească personalul de ingineri trebuincios serviciilor tecnice pu
blice". 

Acelora care ne obiectează că nu ne-am gândit şi la ser
viciile tecnice private, am putea să le răspundem că, ac~asta nu 
era în atribuţl!le noastre. Cine ar putea să acuze facultatea noa
stră de teologie că se gândeşte numai la serviciul bisericei creş
tine ortodoxe, şi nu s'a gândit deloc la sinagogele şi geamiile 
din România Mare de azi ? 

Cu toate acestea, noi profesorll funcţionari, ne-am gândit 
şi la alte nevoi. Iată ce-am spus în toastul adresct antrepreno -
rilor români la banchetul Societăţei Politecnice, în Decembrie 
1905, fiind de fată şi ministrul lucrărilor publice de pe atunci : 
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„ Meritele corpului tecnic român, care depinde de ministeru I 
lucrărilor publice au fost de m1Jlt recunoscute. ln documentul pe 
care Regele Carol l'a zidit la podul peste Dunăre, se spune: 

„Mulţumită râvnei şi măestriei inginerilor rom îni am trecut 
pe deasupra valurilor celor două braţe ale Dunărei măre/e". 

„Am ajuns astfel la mare unde am făcut diguri care sparg 
valurile ei. Ne·a rămas să facem azi o lucrare mare şi patrio
tică, să diguim România contra valurilor străinătatil, care tinde 
să ne inunde pe terenul tecnic şi economic. Lucrul acesta nu se 
poate o )ţi ~e numai dela inginerii Statul ul; ne trebue şi antrepre
nori români, fără care nu ne putem dispensa de a recurge la 
străini. Pentru aceasta trebue să luptăm cu toţii la formarea lor. 
Ca profesor al Şcolii Naţionale de Poduri şi Şosele caut să dau 
elevilor cunoştinţe în această direcţiune; la proiectele ce le fac 
cer să caute soluţiunile cele mai avantajoase, să facă compara
ţiuni de cost, măsur~ tori amănunţite, comenzi de materiale, ... " 

Da~ă nu s'au putut creia secţiuni speciale, şi s'a Iasat în 
fosta şcoală Naţională de Poduri şi Şosele învăţământul enciclo
pedic, cauza este că s' a ră c;puns întotdeauna, că nu sunt bani. 
Unii din miniştrii de lucrări publice, ca de exemplu d nli E. Pan
grati şi dr. C. Angefescu, au fost şi profesori universitari şi şi-aa 

pus şi chestiunea reformei învăţământului tecnic superior. D·lor 
pot fi întrebaţi asupra motivelor care i-au făcut să nu ducă în
cercările întreprinse pânăla rezultatul definitiv. 

lată dar ce au făcut inirinerii pentru şcolile noastre tecnice 
superioare, precum şi sforţările pentru a-i lărgi câmpul de acti
vitate, ei nu au aşteptat deloc ca să vină alţii să-l indemne în 
această privinţă. Cu toate acestea, la laşi, în toiul răsboiulul, s'a 
format o comisiune de profesori universitari la care s'a chemat 
şi câţiva Ingineri, pentru a studia chestiunea reformei învăţămân
tului tecnic superior. Nu ştiu ce s'a discutat acolo; mi s'a spus 
numai că, se urmărea trecerea învăţământului tecnlc superior la 
Universitate ca o facultate de ştiinte aplicată. ln Octombrie 1907, 
am fost chemat şi eu la acea comisiune, iar la 20 ale aceleiaşi 

luni am trimis ci-lui preşedinte P. Poni, o scrisoare în care ară

tam că ocupaţiunile me!e militare sunt de 10 jum. ore pe zi şi 

ca nu pot lu:t parte la şedinţa. Am adăogat însă următoarele: 

„Chestiunea insă care mi se pare cea mai arzătoare în pri
vinţa învăţământului tecnic este: ce facem imediat cu acest în
va\ământ? Această chestiune cred că trebuie să ocupe iodată pe 

https://biblioteca-digitala.ro



- 244-

toţi oamenii de ştilntă şi pe tecnicianii noştri care dispun de timp 
liber. 

„Răsboiul a făcut ravagii mari, îo domeniul tecnic şi eco
nomic; şoselele au devenit în cea mai mare parte mal rele ca 
drumurile naturale, căile noastre ferate nu satisfăceau nevoile 
noastre economice nici înainte de răsboiu şi nu le vor satisface 
a fortiorl nici după încheierea păcii, din cauză că materialul ru
lant s'a uzat mult iar linia s'a întreţinut puţin, s'au desfăcut por
ţiuni, s'au aruncat poduri şi gări întregi în aer, iar inamicul, când 
se retrage, după cele petrecute în Franţa, aruncă în aer şinele, 

arde traversele şi răspândeşte pietrişul de pe platformă; în fine 
industrii întregi au fost complect nimicite. 

„Cu cine vom repune la loc toate aceste stridciunl ? Nu
mărul inginerilor, tecnicianilor şi meseriaşilor români s' a micşo
rat, prin bătrâneţe, prin boli şi prin gloanţe; din cei străini, 

parte au plecat, parte vor pleca, căci fiecare ţară va avea ne
voe de asemene a oameni spre a-şi reconstitui cât mai repede 
starea economică şi a pune mai curând pe pieţele comerciale pe 
care le-a pierdut şi pe care le-ar putea cuceri America a început 
razbolul cu Germania prin a trimite tecnictani în Franţa, iar Ger
manii, înainte de a intra noi în răsboi, căutau să angajeze tec
niciani şi meseriaşi dela noi pen:ru a lucra la dânşii după în
cheerea păcii. 

„Faţă de acesle perspective ce facem noi? Stăm cu liceele 
închise, cu şcolile tecnice superioare iarăşi închise. Consumăm 

tecni iani tară a produce alţii. Unde se formează armatele de 
tecniciani cu conducătorii lor, care să poată începe lupta econo
mică după terminarea răsbolului ? 

„Această chestiune trebue desbătută şi rezolvată înainte d 

chestiunilor de reorganizare. Motivul că nu avem localuri spe
ciale, nu trebue să fie o piedică, pentru a putea da o soluţiunr. 

„lntemeetorii învăţământului tecnic la n Ji în ţară, Gheorghe 
Lazăr şi Gheorghe Asachi, au făcut cu munca şi patriotismul lor 
ceeace nu au putut face autorităţile cu puterea, palatele şi veni
turile lor. Să se ţină cursuri tecnice în odăi cât de mici, în piro
nite şi prin biserici, ca dascălii care au întemeiat cultura română, 
să se facă cursuri puţine, incomplecte sau prin corespondenţă cu 
elevii de pe front, dar să nu pierdem timp, să nu stăm aştep

tând încheerea pacil, căci atunci va fi prea târziu. Se vor face 
atunci înlesniri pentru a se obţine mal repede diplomele şi ti-
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11url pentru solicitatori de functiuni publice, dar nu vom avea! 
oamenii pricepuţi şi oblcinuiti cu munca tecnică, de care va a
vea nevoe ţara, pentru refacerea şi propăşirea el economică. 

„Aceasta este ceeace am de spus acuma în privlnta învă
ţământului tecnic superior". 

Această propunere se vede că nu s'a găsit practică „pen
tru a satisface prin noi înşine nevoile sporite ale nevoiei naţionale", 
căci nu am mai primit nici o ştire despre soarta ei. La ordinea 
zilei era refor.na învăţământului tecnic superior iar nu formarea 
imediată de tecnlciani ! 

Aş mai avea multe de spus în această privinţă; aceia însă 

care vor să vadă toate sforţările care s'au făcut pentru creiarea 
unui învăţământ tecnic la noi în tară, pot consulla lucrarea d-lui 
ingintr C. Buşilă, cu titlul „lnvăţamântul tecni,; superior" apărut 

în 1919. Vor vedea deacolo lipsa cu totul de preocupare a marei 
noastre industrii naţionale, pentru a-şi creia dânsa o şcoală tec
nică, prin fondurile şi cu cheltuiala ei, după cum a făcut indus
tria franceză la creiarea Şcolii crntrale de arte şi manufacturi 
din Paris. 

Un alt argument, dealtfel învechit, care se dă prntru tre
cerea şcolilor tecnice superioare la universităţi, este faptul că, în 
acele şcoli şi în facultătile de ştiinţe sunt cursuri care au acelaş 
nume ca, geometria descriptivă, geometria analitică, calculul di
ferenţial şi integral, fizica, ;:hlmia, mineralogia, geologia, economia 
politica, dreptul administrativ, etc.; şi că hidrogenul şi cu oxi
gen1Jl formează apa şi într'o parte şi în alta, că dydx reprezintă 
derivata şi la una şi la alta, etc„ şi atunci de ce să se facă 

acelaş lteru în două părţi, de ce atâta risipă bugetata, de ce 
atâtea sinecuri? 

Este curios că aceste argumente apar tot jeauna mai p1-
teraic după răsboaie, după răsboiul din 1877, act astă idee a de
venit atât de puternică încât a făcut ca Şcoala Naţlona:ă de Po
duri şi Sosele să treacă la Ministuul Instrucţiunii Publice, !dr 
cursurile de geometrie descriptivă, geometrie analiti ~ă, algebră 

superioară, fizica, mineralogie, geologie se făceau de elevii-Ingi
neri la fa cult 1tea de ~tiloţe, iar cursurile de drept administrativ 
şi econom1a politică la facultatea de drept. Rezultatele nu au 
corespuns de:oc aşteptărilor, aşa încât în Februarie 1878 consi
liul profesoral al Şcolii Naţionale de Poduri şi Şosele, din care 
făcea pc.rte şi profesorul universitar Bacaloglu, a făcut cerere 
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Mlnisterului de Lucrări publice ca să ia înapoi şcoala şt să o 
·organizeze aparte de învăţământul universitar. 

De fapt numai denumirea cursurilor este acelaşi, şi unele 
chestiuni comune, pe când restul diferă cu totul, mal ales în 
modul de predare şi în scopul care se urmăreşte, şi care este cu 
totul diferit. Astfel să luăm de exemplu ştiinţele matematice, care 
sunt cele mai universale, şi ale căror adevăruri sunt aceleaşi 
pretutindeni şi să vedem ce diferenţe sunt între cele ce trebuesc 
matematlciaailor şi cele care trebuesc Inginerilor. Chestiunea 
.:iceasta am desvoltat-o pe larg intr'o conferinţă pe care am ţi

nut-o în localul universitctii la I 911, cu ocazia unei şedin\e fes
tive a Societăţii române de ştiinţe, la care am vorbit despre 
„ Relaţiunile dintre matematică şi inginerie fn trecut şi fn prezent". 
Conferinţa s'a publicat în revista „Natura", din acel an şi lată 

părtile referitoare la chestiunea care ne interesează : 
"Matematicianul trebuie să urmărească adev!rul, inginerul 

trebue să ur 11ărească utilul; primul face ştiinţă pentru ştiintă, 

celălalt face ştiinţă pentru aplicaţiuni. Matematicianii se ocupă cu 
utilizarea forţelor intelectuale ale omulai pentru cultivarea spiri
tului, inginerii se ocupă cu utilizarea forţelor naturii, pentru îm
bunătăţirea traiului. Cei dintâiu măsoară cu gândul interspaţii ce
reşti şi descoperă prin cal~ul lumi noul, ceilalţi măsoară cu me
trul, pe linii, râuri, galerii şi tunele şi descoperă prin sondaje 
boeătli r:oui. 

Matematicianul trebuie să urmărească exactitatea absoluU, 
inginerul poate să adopte soluţiuni mai mult sau mal puţin aproxi
mative, nu numai în cazul când nu se cunosc metode exacte, dar 
chiar când, existând asemenea metode, aplicarea lor ar fi prea 
Jungă sau prea costisitoare. In schimb însă, Ivirea unor erori de 
calcul are consecinţe cu totul opuse; la matematiciani ele se pot 
descoperi şi rectifica mal curând sau mal târziu de către altii, 
fără mari inconveniente; erorile pe cari le fac însă Inginerii în 
calculele lor sunt de multe ori dezastruoase. Astfel, de exemplu, 
·lipsa de cultură ştiinţifică suficientă a inginerilor americani, care 
au calculat podul peste St. Laurenţiu la Quebec, a adus căderea 
acestui pod în timpul construcţiunil lui: 7 4 oameni au tost omo
-râţi, 25.000.000 kg. de oţel au căzut grămadă îo fundul fluviului, 
iar deschiderea definitivă a transcontlnentului de prin Canada s'a 
-~ntârziat cu patru ani. 

„ la matematică o solutiune este cu atât mai Importantă şi 

https://biblioteca-digitala.ro



-247-

cu atât mal frumoasă cu cât ea este mal general:!, cu cât ea cu-
prinde un numar mal mare de cazuri speciale ; în inginerie o so- -
luţiune este cu atât mal nimerită cu cât ea este mal particulara, 
cu cât ea corespunde mai bine condiţiunii locale, economice şi 

financiare, cu cât ea nu s'ar mai putea aplica nlcaieri într'altă 

parte. De uade în matematică o mulţime de chestiuni se pot re_ 
zolva ca fiind cazuri particulare ale unei teorii generale, în Ingi
nerie e nevoie de multe ori ca să se imagineze teorii noui, pentru 
a se studia un caz particular, ce ni s'a supus cercetărilor. O ecua' 
tiune de gradul al doilea se poate deslega la fel în toată lumea
ua pod de 2 metri nu se poate la fel pretutindeni. Aplicaţiunile 

practice pe care le fac matematicianii au ca scop lămurirea unei 
teorii; din contră inginerul trebuie să-şi creieze teorii pentru ca 
să-şi poată explica unele chestiuni practice. 

"Matematicianul are de lucrat cu câţiva prieteni ai lui, ca 
numărul, spatiul, timpul şi masa; inginerul are de lucre. t cu mulţi 
duşmani. Chiar soarele, care dă şi întreţine viaţa pe pământ, lu
crează de multe ori ca duşman al lui; el face lemnul să crape, 
dilată piesele de fier, şi face să cază poduri din cauză că încăl

zeşte mai mult o grindă decât pe cealaltă. Desfiinţarea întreru
perilor şinelor la capetele lor pe liniile ferate este o problema, 
în care inginerul luptă cu soarele şi în care nu l'a putut birui 
până acum. Vântul, care nu are nici o aqiune asupra lucrărilor 

matematicianului, dărâmă clădirile şi podurile construite de in
gineri. La podul Regele Carol l peste Dunăre, la Cernavodă, 

pentru a trece un tren de 3000 tone a fost nevoe ca să se a
sigure grinzile con1ra unei presiuni provocată de vânt, de 8000 
de tone . 

• Pentru matematicianl nu există noţiunea de urgenţă în lu
crl!ri; ei fac lucrările când le vine inspiraţiunea, când dispun de 
timp şi le prezintă când le termină. llustrul Polncare spunea că 
se simte de multe ori mai fericit dacă poate să economisească 
o zi de lucru strănepotilor iui decât o oră de lucru contimpora
nilor săi. La Ingineri iasă, mai ales in ziua de azi, când drumu
rile de fier şi electricitatea au schimbat noţiunea de iuteală, ur
genţa este cerută pretutindeni; calculul, proiectele, lucrările tre
buiesc făcute la anumite epoci; mal mult încă, se dau de mul e 
ori prime, pentru ca terminarea să se facă mai repede. Nimeni 
nu cere matematlcianilor să facă repede o teorie sau un calcul; 
în vederea unui evenimenf politic sau social; câte linii şi câte 
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lucrări nu trebuie să proiecteze şi să calculeze inginerii pentra 
asemenea motive. 

„Azi matematica este pentru ingineri ce ea ce este anatomia 
pentru chirurg, ceeace este chimia pentru un farmacist, ceeace 
este gramatica per:tru un scriitor. Ea este mijlocul iar nu scopul; 
cu dânsa ei explorează natura; în limba ei îşi exprimă în mod 
clar şi concis rezultatele unor cercetări sau experienţe şi a unor 
serii îndelungate de observaţiuni; cu ajutorul ei se caută rezul
tatele unei ipoteze care se fac pentru rezolvarea unor chestiuni 
practice. 

„Pentru un inginer calculul nu este o necesitate la rezol
varea problemehr noui; el este mai mult chestiune de uşurinţă, 

chestiune de a f:ice pe cei tineri şi neexperimentaţi să aibă în
credere în lucrările ce le pregătesc. Lor însă trebuie să li se 
atragă totdeauna atenţiunea că în calcule sau în formule, ca şi 

în bucate şi î'l remedii, nu se găseşte nimic altceva deC'ât ceeace 
s'a pus într'lnsele; trebuie să li se arate totdeauna în ce condi
ţiuni sau în ce ipoteze se pot aplica anume calcule sau anumite 
formule ..... Condiţiunile practice nu se pot introduce în calcule 
sau în formule .. „. Educatfunea sau instrucţiunea inginerului diferă 
foa:te mult de a matematicianului". 

Se poate obiecta că sunt şcoli în unele ţări, ca Italia, 
Belgia, Anglia şi America la care Ingineria se face în universi
tăti. Chestiunea este însă să vedem ce spun inginerii deacolo şi 

profesorii cursurilor tecnl:-e. 
La congresul internaţional al rnatematicianilor ţinut la Roma 

în 1909, d I l. Luigi, directorul şcolii tecnice deacolo, a spus 
următoarele: 

„A vant de fin ir je dois encore vous manifester, Messieurs, 
une aspiration, un desir des ingenieurs a l'egard de l'enseigne
ment des mathematiques considerees du point de vue de leur 
applicatlons a !'art de bâtir. 

„Les eleves de DOS ecoles techniques font generalement 
le urs etudes a vec Ies futurs adeptes des hautes mat he matiques, 
ou blea sous la direction des Professeurs qui ge11eralisent trop 
leurs methodes d'etudes. Les resultats, ii est bien triste de l'a
vouer ne sont pas completement satisfaisants. 

„Nous metons dans Ies malns de nos eleves des outils 
:tres-puissa11ts, comme ce sont Ies mathematiques, sans avoir la 
,patience de leur apprendre pratiquement a s'e n servir. De la 
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l'empirlsme, dont Ies consequences sont quelque tois des desas
tres, mai; qui cause toujours un gaspillage de materiei et d'ar
gent, toutes Ies fois que Ies constructlons s'ecartent quelque peu 
de la rou1ine ordinairf. 

„Voila, Messieurs, UD argument qu'on doit bien mediter, si 
nous voulos elever le niveau de la culture mathe:natique des in
genleurs. 

lată ce spune Van Drumen, profesor la politecnica de pe 
lângă universitatea liberă din Bruxelles: 

„Le mal pour nos ecoles speciales, est que, var raiwn d'e
conomie, Ies Universiies doivent imposer le menage commun aux 
F"cultes techniques et aux Facultes des sciences. 

"Les eleves ingeaieurs sont envoyes suivre Ies cours de 
mathematiques pures et solennelles destines a des candidats en 
scien~es mathematiques; ces cours sont donnes par des docteurs 
penetre; de la majeste de la theorie et dont la pensee, comme 
Ies aptitudes, sont etrangeres au but q1Je poursuivent nos eleves. 
Ces le<;ons montrent une preoccupation plus grande des develop
pements de la n,ethode que du fait et de sa mise en valeur. 
Ainsi, au point de vue special auquel nous pla<;ons, Ies Fa.:ultes 
des sciences donnent a nos etudiants trop de mathematiques 
abstractes et surtout Ies leur enseignement mal. Leurs theori·· 
ciens, qui ont le culte de l'equation et qui ont e1e imbus de la 
gloire algebrique, sont Ies a Jmirateurs des mathematiques pour 
Ies mathematiques; ils prechent cette science pour elle-meme 
sans avoir en perspectlve son uttlite pratique. Nous nous souve
venons sans plaisir de ces le<;ons trans::endantes qul, malheu
reusement, ne nous donnaient pas la oonvinction de l'indispen
sable necesslte du calcul. La residait le de 'aut capital de ces 
C()Ur5 qui n'etaient pas don,1ees par des hommes ct'applicatlon. 
Nous ne voyions pas, des l'abord, l'importance immediate de la 
matiere pour tous nos travaux futurs; on ne nous montrait pas, 
en evidence, le but de ces dissertations, et nous ne conservion s 
pas pour le differentlel la consideration qu'il merite. li convien· 
dratt donc, en premier lieu. de supprlmer ce regime du comu
naute et de prononcer la separation radicale de deux Facultes, 
qui ont des objectifs differents". 

lată acum ce spune G. F. Swain, profesor la Institutul din 
Boston: 

„ The mathematlcs should bl' Iooked upon as a tool, and 
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.not as an end in itself, and that it is only by teaching and stu· 
dyicg is as a tool that its study will be of benefit; and this : 
believe to be an undenlable truth. Especially is this important 
for the engineer, who is engaged fn constructlon, and who is 
dealy occupied with practicai problems. 

"The best results in mathematical teaching to engineer 
will, I am confident, be obtained if the mathematical teachers 
are themselves engineers or at least sufflciently acquainted with 
engineering to appreciate the problems, which engineers have to 
salve, and the point of view vhich they must take. 

„While the mathematlcal processes, therefore, are exemples 
of logica) deduction, they Jack the elasticity of ordinary reaso
ning, regarding actuals thlngs ... 

„ The mathematical reasoning is concern ed mainly wlth the 
· deductlon from premlses whlch are absolutly fixed; while or:li
nary engineering reasoning ls concerned qulte as much with the 
premises as with the reasoning, an error of judgement in regard 
to the premises is quite as fatal as an erroneous use of the ma-

. thematlcal process. 
„ The mathematical demonstratlon is so rigid that it tends 

to compress the mind lato a groove, especially since it so ofţen 
happens that during the process the sepirate steps are not per
ceived by the mind and în many cases cannot be perceived în 
their true meaning ... " 

Io fine iată ce spune şi un englez, destul de bine reputat 
şi printre matematiclani : A. O. Greenhill : 

„I think the mathematfcal professor Joses stimuls an d runs 
a danger, at least in England, of being reduced to the rank of 
demonstrator in phyics or engineering, if he holds hlmself aloof 
and wiJJ not undertake the dlrectlon, as of old, of the experi
mental part oft all exact mathemati ::al science". 

In Elveţia, Germania şi Austria s'a mers mult mai departe 
în această d lferenţiare a matematicilor pentru savanţi şi pentru 
ingineri. Pentru pregătirea în matematici, şi chiar ştiinţe naturale 
s'au făcut secţiuni speciale pe lângă politecnice, căci s'a găsit 

că de acolo pot eşl profesori mai buni şi mai corespunzători ne
voilor industriale, pentru învăţământul în şcoli de meserii şi şcoli 

tecnice medii, decât a se încredinţa acel învătământ la a bsolventi 
. ai Universitătllor. 

Ceiace se petrece cu matematicile, se întâmplă cu mai mare 
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cuvânt la ştiintele experimentale ca fizica, chimia, geologia, etc~ 
care trebue făcute diferit la facuWiţi şi la şcolile tecnice superi
oare. D-1 Emile Fa;.ey, care a fost trimes în America de Minis
terul de Comert şi Industrie din Franţa pentru a studia organi
zarea învatământului tecnic în Statele Unite, spune următoarele, 

în studiul pe care l'a publicat în 1918 : 
„Je me hâte de dire que mes interlocuteurs americalns eux 

memes ne sont pas satisfaits des resultats de l'enseignement tec
nique aix Etats Unis, ils travaillent aussf, en ce moment, a sa 
reforme; tous ces ~avants et technicien, ont la meme replique. 
„Ne faitt s pas ce que r.ous faisons. Voici ce que nous de vrions 
faire". 

Ref se dar în mod indiscutabil că azi nu se poate face, fără· 
mari şi serioase inconvenirnte, aceleaşi cursuri de ştiinţe pentru 
lngimri şi pentru cei ce fac ştiinţă pentru ştiinţa. Argumentul 
comunită\ii cursurilor nu mai are azi nici o bază practică, şi ar 
trebui înmormântat pentru totdeauna. 

Alt argument este că dacă nu se dă dreptul universităţilor 
de a scoate ingineri, nu vor mai avea studenţi. De câte ori nu 
s 'a spus că prin concursul greu de admitere ia fosta Ş :oală na
ţională de poduri şi sasele se lua pe fiecare an o multime din 
studenţii buni pe cari-I avea secţiunile de matematici ale facul
tăţilor de ştiinţe. Acest argument a făcut de altfel ca în Franţa 

să se ajungă la crearea institutelor tecnice universitare pentru a 
se scăpa de anemiare unele uni versltăţi de prin pr')vincie, ca ced 
dda Nancy, Grenoble, et;::. şi pe exemplul cărora se bazează şi 

autorii proectului <le lege relativ la creiarea institutelor similare 
dela noi. Expunerea de motive a acelui p:oect spune clar acest 
lucru; 

„lnfiinţarea acestor institute de ştiinţe aplicate pe lângă fa
cultăţile de ştii aţ~, are o deosebită im portanţă pentru Universi
tăţi, înt ·ucât prin aceasta l se d~ o nouă viaţă care se manifestă 
intre altele şi prin aceia că numărul studenţilor sporeşte în mod 
considerabil". 

Mai întâi nu ni se pare necesar ca facultaţile de ştiinţe să 

nlbă un număr considerabil de studenţi, după cum nu sunt de 
părere ca şi politecnicile să aibă un număr considerabil de elevl •. 
Este necesar ca învăţământul să facă pe tot românul să ştie să 

citească să scrie şi să socotească; ca să avem mulţi absolventJ 
ai şcolilor secundare şi medii profesionale, dar nu e de loc ne-·· 

https://biblioteca-digitala.ro



- 252-

·voe de un număr considerubil de licentiati în ştiinte sau de lngi
·neri cu cultură superioara. Sunt şi ingineri care susţin aceasta 
dar ei nu se gândesc la viitorul viitorilor ingimri, ci la interesele 
întreprinderilor lor care cer ca iaglneria să fle o marfă mai eftină 
<ie găsit în piaţa, şi sa fie cât mai mu :ţi postulanti pentru un a
celaşi loc liber. Toti dau ca exemplu German a care are puzde
rie de ingineri, pentru ca viitorul ţărei noastr~ să fie ca al ei în 
ceiace prtveşte expansiunea economica. 

ln privinţa acestei stări de lucruri iată ce spunea le Genie 
civil în 1905 încă ; 

„De sorte que'en meme temps que Ies salaires des ouvri
ers et des pet ts fonctlonnaires soat peu a peu ameliores, ceux 
des techniciens baissent d'autant plus que la concurence aug
mente d'avantage; Ies relations entre eux et Jeurs patron5 sont 
moins faciles ct le malaise devient general et persistant. On ar
rive a Ieur lmp oser certaines cond1tions p ·us dures que celles 
des travailleurs ordinaires, par exfmple, cinq ans pour la clause 
„de concurence", delai pendant Iequel l'employe ne doit pas en
t rer dans une usine similaire a cell ! 'i u'il a quittee. 

„L'exemple de cette situation fâcheuse est a retenir par 
ceux qui pousse volontiers, en France a la multiplicat!ons des 
etablissements d'enseignemt:nts technique super:eur; qu'il s'agisse 
des cours crees dans Ies facultes et aboutissant a l'obtentlon de 
diplomes des chimistes ou autres, ou dela creatlon a Paris d'une 
cinquieme Ecole des arts et metiers, ou d'ecoles d'electricite qui 
surgissent un peu de tous cotes; on aura bien vite atteint:-dans 
les rares branches ou ce n'est pas deja fait, - le surproduction 
qui condamne un trop grand nombre d'hommes intelligeuts au 
de ;Jassements et a la misere". 

Să nn ne crează că de atunci până acum lucrurile s'au 
schimbat mult. l. Guiliet, în studiul său despre care am mai 
vorbit, spune în această privinţă : 

„Je ne veux pa5 fnsist~r sur la situation tres mediocre, 
l'avenir modeste, souvent mesqula qui este fait a la pluspart de 
ces diplomes. Les revues allemandes, Ies associations speciales, 
etaie nt couverts des pleintes de ces jeunes speclallstes, dont 
beaucoup devenait des de::lasses. Soyons bien persuades que Ia 
situation social! de l'mge .ieur allemand n'est pcs celle que I'on 
s'1mmagine trop souvent. Sms doute, certains atteignent-ils de 
hautes s!tuations, soit qu'ils a~ent fait des decouvertes lmpor-
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tantes et fructueuses, soit qu'1ls ah nt montre des qualites mal
tresses. Mais en general, le nombre d'ingenieurs jetes chaque 
annee sur Ie marche Industriei est trop imoortant, et I 3 pluspart 
sont destines a n'occuper toute leur vie durant, que des postes 
nullement en correspondence avec Ies etudes poursuivies et Ies 
sacrlflces imposes". 

De aceia cu multă inţelepciune a spus M. S. Regele nos'.ru 
la inaugurarea unlver.sităţil române la Cluj, anul trecut: 

"Astfel aoare în viata St:itului Unlve:-sitatea ia puterea ro
lului ei atât de nobil, nu de a scoate un număr cât mai mare 
de titrati; nu cantitatea ci calitatea este factorul im portant, - el 
de a forma generati1 de oameni de caracter, însufletl de vederi 
largi, pătrunşi de iubirea de patrie şi de drago5tea de învăţă

tură şi de muncă, dorni:i de a pune energia şi capacitatea de 
ştiinţă Îl') slujba tării". 

Dar să examinăm şi chestiunea, de ce facultăţile de ştiinţe 

au puţini studenţi şi de ce unii, care vin, p .ea că fără să stea 
spre a-şi lua titlurile. Numărul studenţilor în o facultate este o 
fracţiune, al cărui numărător este numărul elevilor de Jlcev, do
ritori de a se ocupa cu studiul ştiinţelor, - şi care au pregătirea 
necesară pentru a putea urma cursurile,- şi al cărui numiror este 
numărul universităţilor din ţară. A.ceastă fracţiune arată mijlocia 
studenţilor uneia din Universităţile noastre. Unii din aceştia, după 
ce capătă la facultote ceiace nu a putut căpăta la liceu, trec la 
alie şcoli, la care li se cere acea complectare de cunoştinte, cum 
era înainte cu trecerea la Şcoala naţională de poduri şi şosele. 

Pentru aceştia, facultatea era un hotel în care îşi adunau ba
gajul matematic cu care să poată apoi lua trenul invătământului 

tecnic superior. 
Fractrnnea de care vorbirăm nu se poate mări decât spo

rindu-i numărătorul sau mlcşorânda-i numitorul. Să examinăm 

acsste două soluţiuni. 

O sporire a numărătorului nu se poate face Hiră o organi
zare serioasă a învăţamântului liceal. ln articolul „lnvăţământul 

tecnic superior", pe care l'am publicat în Decembrie 1914 în 
Buletinul Societăţii Politecnice, şi în care arătam l'auzele deca
denţei acelui învătământ la noi în ţară, am vort:>it Io prima linie 
de Lipsa de seriozitate a învăţământului secundar şi de lipsa de 
educaţiune într'însul. Am spus acolo următoarele : 

11Sunt puţin elevi care es din llceJ cu puterea de muncă 
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necesară pentru dobândirea de cunoştinte serioase, sau cu dra
goste pentru ştiinţă. Numărul elevilor în licee s'au mărit prea 
mult pentru ca Directorii şi profesorii lor să·i poată supraveghia 
mai de aproape şi să le corecteze lipsurile de educatiune pe 
care le constată. Presiunile pe care Ie exercită asupra profeso· 
rilor părinţii, rudelr, cuunoscuţii şi protectorii politici ai elevilor, 
îi desgustă şi îi fac să nu mai dea atenţiunea necesara la com
plectarea educaţiunii. Dacă elevii calcă regulamentul profesorii 
îachid ochii; dacă nu ştiu lecţia le zic : „ ducă-se", dacă nu-i trec 
o comisiune, la rigoare a doua. sau chiar şi a treia, îi fac scă-" 

paţi, etc. Cu modul acest1 spiritul de indis:iplină creşte, Inter
venţionismul şi favoritismul înfloreşte iar cărţile se duc la antic
var. Demoralizarea creşte din clasă în clasă, din an în an"· 

Multi mi-au spus atunci că s!lnt prea pesimist. Iată însă ce 
a constatat, după doi ani, un profesor de liceu d-1 Enache Io
nescu, astăzi inspector al învătământului secundar. D· sa a avut 
nemerita ideie să pună pe toţi elevii săi, din clasa II liceală până 
la a Vili· a să răspundă sincer, dar anonim, la întrebarea ur· 
mătoare: 

„Ce carieră aţi dori să fmbrăfişati fn viată şi dacă credeţi 

că veţi putea ajunge scopul cu sau fără protecţium ?" 
S'a primit răspunsuri dela 448 elevi, din 11 clase ciiferite, 

hr rezultatele le-a analizat într'un articol publicat ia Convorbiri 
literare din Mai 1916. Din toţi elevii 49 la sută nici nu pot con
cepe succes în viaţă fără protecţie „ Protecţia este lucru mare" 
scrie elevul X, "Fără prottefie nu se face nim'ca" scrie Y, "la 
noi fn /ară nu se face nimica fără protecţie" scrie Z, „ Protecţia 
este cel mai principal lucru, învăţătura e fn al doilea rând" spune 
X, „Astăzi ştiinţa puţin mai valorează, fn schimb protectia este 
tare" scrie Z, „Protecţia este la modă, cu toate că dtepturile 
omului au fost de mult proclamate" spune X, „Sunt rari cei ce 
ajung azi la ideal fără protecţie" spune Y, „Gardul fără proptele 
îl doboară vântul" scrie Z, etc. etc. Elevii au dat şi exemple de 
ce au păţit părinţii lor, fratii lor, unchii lor, şi chiar el însăşi, 

din lipsa de protcclie sau cum s'a folosit de dânsa. Astfel unul 
spune: „ Chiar eu când am intrat fn liceu am fost respins, dar pe 
urmă prin proiecţiune am fost primit". 

Io articolul pe care l'am publicat în 1914 am spus că : 
"Şcoala de poduri şi şosele tra înainte refractară orlcăre Influenţe 
de asemenea natură şi aceasta făcea tăria ei". Iată însă ce ere-
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<leau licean ii noştri de această şcoală în 1916: „Un inginer vecin, 
intâiu nu reuşise la examen, dar mergând cu protecţie a fost pus 
şi el pe ltstă ". 

Altul spune: că „un unchiu" n'a reuşit la ex:imenul de ln
g!ner, „deşi avea media, pentrucă ereau alţii cu protecţie" la al 
doilea examen „a dat bani unui profesor" şi a reuşit, iar după 

ce a isprăvit şcoala „n'a putut să intre la gară" tot „din lipsă 
de protecţie" dar s'a dus la Buştenari „cunoscând tatăl său pe 
un inginer de acolo". 

Am dat aci numai două exemple de cel ce se ocupă şi de 
inginerie, dar sunt o multtme de exemple, unele chiar amuzante; 
La o şcoală „doctorul respinge pe unul fără protecţie fiindcă ii 
J.psea o măsea, altuia cu protectie deşi îi lipseau mai mu 1te, i-a 
::ipus ca să şi le puie". 

Ancheta d-lui Enache Ionescu a mai stabilit că 13 la sută 
din elevi se văd cu mâhnire nevoiţi să se pună pe lucru din cauză 
ca nu pase 1 protecţie. Restul nu a pomenit nimic de protecţie, 

dar şi aci trebuie atribuit un cuefi .:ient de nesinceritate! 
D.n punct de vedere al carierei pe care votau să şi· o aleagă 

liceenii, rezult:ttele sunt Iarăşi interesante. Din cei 148 elevi, 160 
voiesc să se facă ofiţeri, dintre care numai 10-15 peniru con
sideraţiuni idealiste, pe când alţll pentrucă „ai uniformă jramoasă", 
sau pentrucă „Statul mă plăteşte cu leafă mare", sau pentrucă 

„nu po.ate urma o şcoală mai înaltă, care cere cheltuială şl muncă 
multă", sau pentru că „ iese mai curând in societate", sau pentruc~ 
„nu trebuie să pui în joc mintea, ci numai voinţa" etc. Alţi 89 
liceeni vor să se facă Ingineri, pentru că „ingineria este bănească", 
pentru că „ai loc sigur la căile ferate", pentrucă „mai câştigi şi 

pe deasupra cu planurile", pentrucă „se poate uşor câştiga oa
rale" sau pentrucă „este foarte puţină concurenţa" etc. Tot aşa 
şi cu alţii, care vor să se facă avocaţi pentrucă „trăiesc bine Ş! 

iau bani dela toţi" sau vor să se facă profesori pentrucă „rilnge, 
pfor1ă, leafa vine". 

Cu multă dreptate dar exclamă d-l Enache Ionescu : 
„Aşa dar: bani, bani şi iar bani; leafă mare, mli mare, 

foarte mare, carieră noua, concurentă mică, viitor sigur. Viitor 
de aur ţara noastră are!" 

Cu protectlonismul, positivismul şi materialismul cu care îl au 
liceenii noştri, nu se poate face ştiintă serioasă. Chestiunea este 
ca să pună mâna mai repede pe o diplomă, că apoi ajung dânşii 
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intră ori unde vor! ln rubrica matematic'anilor, fizicianilor, chi
miştilor şi a naturallştflor nu este trecut nici unul, mai mut înca„ 
aceste rubrici ni:i nu figurează în tabloul ocupaţiunilor viitorilor 
absolvenţi ai liceelor! Aceasta este cauza llp;ei de studenţi la 
universităţi; lipsa de dra~oste infiltrată în ei din şcoală pentru 
ştiinţă şi pentru muncă şi concurenţa. 

Această mentalitate a şcolarilor trebue schimbată cu totul, 
şi atunci facultăţile de ştiinţe vor avea student i care le trebue. 
Rolul lor cel mare e ca să formeze profesori care să poată 

schimba această stare de lucra. D-1 Erzache Ionescu închee stu
diul său cu cuvintele : 

„Domnilor politiciani, opriţi-vă! E sufletul copiilor 1 voştri, 
e sufletul neamului nostru în joc". 

Dacă oamenii noştri politici, nici acum după darea votului 
obştes :, nu pot n:media această stare de lucruri în învăţământul 
secundar, atunci ar trebui să se facă licee tecnice, în care să 

se dea tinerilor o educaţie şi o cultură în vederea unei viitoare 
cariere tfcnice şi ştiinţifice, dnpă cum viitorii ofiţeri se prgatesc 
în licee militare, şi după cum 'Viitorii preoţi se educhează în ve
derea viitoarei lor misiuei, Î:l seminare. Pe frontispicilll acelor 
licee ar trebui scrise cu litere mari ziua şi cu lumini electrice 
colorate nota: "Aici nu se trece de c&t prin muncă, ordine şi 

disciplină". Şi a tun .t vom avea pepiniere din care să putem sădi 
viitori oameni de ştiir.ţă şi viitori tecnlciani. 

· ln privinţa marirei nurnărului studenţilor prin micşorarea ilU· 

mărului Universităţilor, iată ce scria d-l Le Ch.telier :n Noem
brie 1917 : 

„Le nombre exagere des Universltes a ete impose par des 
preocupations electorrales ; on a du faire de la poussiere d'Ual
versites. li en est resuite necessairement une fnsuffisance du nom~ 
bre des eleves dans chacune d'elles; par contre-coup, le ni veau 
de l'enseigriement a ete al!>aisse et comme consequence, en re
tour, li s'est produit une nouvelle diminut 1on du nombre des e
tudlants ; le meme phenomene se reproduisant su :cessivement 
a conduit au vide absolu. Cette situation est caracterlsee par la 
legende suivante, qui circule dans Ies Universltes, mais dont je 
ne gerantis pas l'exactitude. li y avait un~ fois, dans une Fa
culte des Sciences, trols eminents pr ofesseurs enseignant Ies 
memes matieres, mais ii n'y avait qu'un seul eleve pour Ies trois. 
L'homme ne possedant pas la symetrie ternaire, ii fut fmpossible 
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de lui appliqaer le jugement de Solomon et de le partager en 
!:-ots parties egales. On fit: alors la conventton sulv1nte : l'un des 
professeurs prendratt pour lui cet unique eleve, le second pro
tesseur corrlgeralt a son cours Ies epreuves de ses publlcatlons 
scienttflques. Sf, par malheur, un audlteur egare penetraft dans 
la salle de cour1, li lui sufflrait de lire Ies dltes epreuves pour 
lui donner l'apparence d'un cours reguller. Le troisieme profes
seur ferait au dehors des cours de vulgarlsatlon pour battre le 
rappel et recruter des audlteurs aux cours de la Faculte. 

La premiere mesure a prendre serait de supprimer la piu· 
part des Unlversltes, ne gardant, en dehors de celles de Paris, 
que Lille et Lyon, puis, escomptant l'avenir,, Bordeaux et Mar
seille". 

Ce se va face cu cele suprimate? D-l le Chatelier răspunde 
ia aceste întrebări : 

„On ne peut cependant detruire Ies autres ou en transfor
mer Ies bâtimens desaffectes en magasins et en ecurles ; ils ont 
coute kop cher aux contrlbuables. li seralt facile, au contraire, 
de transformer Ies Universltes, qui ont des lnstituts techniques, 
tn e'oles centrales lndustrlelles ou ecoles d'agrlculture et de Ies 
separer completement de l'easelgnement superleur. On menage
rait ainsi Ies interets du corps enselgnant et Ies interets des pro
tecteurs de ces etablissemeats ; on permettrait en meme temps 
la regeneratlon de l'enselgnement superien, dans un petit nombre 
d'Universites proprement dites". 

Este dar de examinat dacă chestiunea aceasta, a număru
lui prea mare de Universităţi, nu se poat-e pune şi la not, pentru 
2 spori numărul studenţilor la fiecare din ele. ln tot cazul, ches-
1iunea ridicării nivelului cultural şi a obişnuintei cu munca seri
oasă, trebue să preocupe în prima llnie unlversitătile noastre, prin 
trimiterea la profesoratul secundar, a unor elemente, care să 

poată fi capabile a face acea ridicare. Această chestiune se ur
măreşte az.I şi ia Fraota. lată ce spune d-l le Chatelier: 

„j e termineral par une conclusion qul pourra sembler pa
radoxale. A mon avis, le facteur domlnateur de la formation de 
l'ingenleur est l'enseignement secondalre qul fa~onne deflnltlve
ment l'lntelligence et le caractere. H dolt, s'il est bien donn~. 

developper le bon sens, l'esprlt sclentlfique et l'actlvlte intellec-
1uelle, toutes qualltes necessaires au succes dans la vie industrl
eUe et plus generalement dans toute vie active". 
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„C'est donc ver.; la reforme de notre enseignement secon
daire que tous noua efforts doivent etre diriges aujourd'htli". 

Noi, din acest punct de vedere, suntem în plin progre;. 
După suprimarea examenelor mici de după Anul Nou, după su
primarea examenelor de fine de an, după suprimarea bacalau
reatului, anul acesta am ajuns Ja suprimarea corigenţelor, liceenii 
trecând dintr'o clasă în alta cu note insuficiente la două materii. 

Ne mai rămâne să suprimăm repetenţia prntm ca progre
s ul să fie desă v ârşlt ! 

Un alt argument care se dă în expunerea de motive pentru 
infiintarea institutelor tecnice universitare este că, aşa a hotărât 
o comisiune formată în 1918-1919 la Paris, din care făceau 

parte şi directorii Institutelor electrotecnice şi de chimie indus
trială din Bucureşti, precum şi câteva personalităti franceze. Am 
putea răspunde că, tot cam pe atunci, la Bucureşti, o altă co
misiune, convocată chiar de ministrul instrucţiunei publice, a ho
tărât altfel, şi că hotărârea este semnală de rectorul universităţii 
din Bucureşti şi de decanii facultăţilor de ştiinţe din Bucureşti 

şi laşi, care a hotărât cu totul contrariu şi care afirmă că for· 
marea inginerilor nu cade în sarcina U liversitaţilor. lată părţi 

din acel proces-verbal : 
„ ln vă ~ământul ştiinţelor pure (teoretice) ~se va face în fa

cultătile de ştiinte ale Universitătilor, unde pe lângă cursurile de 
ştiinţă teoretică, se vor face şi cursuri de ştilntă aplicată cu ca
racter general, în măsura în care vor fi necesare, pentru a da 
absol ventil or vederile generale şi preg:Hirea teoretică trebuitoare 
pentru ca aceştia să poată găsi întrebuinţarea şi în diversele ra• 
muri de activitate economică. Universitătile prin facultăţile lor, 
nu vor avea menirea de a pregăti pe specialiştii, (inginerii, agro
nomii, silvicultorii, etc.), în diferitele ramuri de a.:tivltate tecnlcă, 
pentru a căror pregătire. cunoştinţele speciale tecnlce formează 

partea principală. 
„ ln v~ţământul ştiinţelor aplicate se va face în şcoli spe

cia.le superioare (Şcoala Polltecnică, Şcoala Superioară de agri
cultură, Şcoala Superioară de Silvicultura, etc.), în cari, pe lângă 
ştiinţe le funda11entale necesare acelor specialităţi se vor face şi 

toate cursurile teoretice şi lu ~rărlle de aplicaţie, pentru a for na 
speclaltştl destinaţi ramurilor de activitate tecnlcă şi economica. 

„Fie.care şcoală specială va avea un grad· universitar, şi va 
fi organizată autonom având un , consiliu de administraţie şi per-
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fecţionare, compus din profesori ai a.:elei şcoli, din un delegat 
al Facultăţii de ştilnte a U niversitătli din acea regiune, din de
legaţi ai ministerelor interesate în acea specialitate şi din repre
zentanţi ai vieţei practice. 

„Pentru coordonarea învăţământului superior de ştiinţă pură 
şi aplicată câte un delegat a tuturor şcolilor speciale superioare 
situate în regiunea unei Unlversităti, împreună cu delegatl ai 
acelei Universităţi, vor forma consiliul învăţământului superior al 
acelei regiuni". 

Această încheiere a servit în parte şi la creiarea actualelor 
politecnice. Pentru care motive s'au schimbat principiile aci puse, 
nu ştiu. S'ar putea răspunde că, din comisiunea română dela 
Bucureşti nu au făcut parte şi somităţi străine, ca în comisiunea 
dela Paris, din care, după expunerea de motive, făcea parte şi 

d-nii Le Chatellier, Apel/, etc. Nu ştiu ce vor fi spus aceste so
rnităti în comisiune, neposedând procesele-verbale ale şedinţelor. 
Ştiu însă ce-au spus unele dintr'iasele cu alte ocazii. Iată de 
exemplu ce scria primul, în Noembrie 1917, adică puţin înaint~ 

de a face parte din comisiune : 
"Le maître d'ecole, disait-on, a regenere l'Allemagne, le 

professeur de Faculte rendra le meme service a notre pays. II 
n'en a malheureusement rien ete. Les Facultes des Sciences on 
recrutes peu d'eleves et surtout des eleves d'un niveau interieur 
â. celui des grandes ecoles, vers lesquelles l'elite de la jeunesse 
continuait a se diriger. Pour ne pas mourlr d'lnanition, Ies Uni
versltes ont appele a elles Ies eleves de l'enseignement primalre 
et ont cree pour eux ces instltuts techniques dont elles se mon
trent aujourd'hui tres fieres, faisant fi de l'enseignement su
perleur comme le renard de la fable qul dedaigne Ies raisins 
trop verts". 

Va să zică, d-l Le Chatelier nu admite ca Universităţile să 
se scoboare la rolul de a face conductori electriclanl şi chimişti; 

dânsul cere oameni de ştiinţă, cursuri de ştiinte aplicate, pe care 
să le poată urma cei ce nu pot suporta greutăţile învăţământului 
tecnic superior, ca de exemplu copili marilor industriaşi, care 
nu au nevoe de şcoală pentru a-şi face o carieră, dar care vor 
sa se instruiască în specialitatea ce le trebue. 

ln art. „lnvăţământul tecnic superior" pe care l'am scris în 
1914, am vorbit pe larg despre ce crede d. Le Chatelier în pri
vinta diferentei educatiei te caice şi şti n 1ttkă, cu ocazia unei coafo~ 
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rinţe pe care a tinut'o sub preşidentia d-Jui Apel/. Preşedintele 
la urmă a spus : 

„M. Le Chatelier a fait ressortir Ies differences entre la 
scieJ.ce etudlee en vue de la connaissance pure et la sclence in· 
dustrielle etudiee en vue des applications ; li a insiste tres jus
tement sur Ies methodes de formation du caractere, de l'initiative, 
de l'esprit de discipline, par le contact direct avec Ies maîtres 
ayant une valeur personelle, ayant prodult quelque chose par 
eux-memes". 

Comisiunea dela Paris trebuia să consulte şi pe ingineri în 
:1ceastă privinţa, şi ar fi văzut că somităţile tecnice ale Franţei 

nu privesc cu simpatie institutele tecnice universitare. Nu cred 
că ar fi găsit vreunul printre aceştia, care să consimtă să sem
neze o dispoziţiune analoagă cu următoarea din art. 4 : 

"Cursurile de speciallzare şi de complectare pot fi făcute 
şi de către profesori şi conferenţiari soecialişti, conform art. 58. 
alin. 4 din legea invătământului superior, recrutaţi dintre ingineri! 
cu practică Industrială în specialitatea respectivă, care au obţinut 

diploma dela una din şcolile superioare de ingineri recunoscută de 
universitate ca atare". 

Totl ar fi răspuns că, cursurile de inginerie trebuiesc nea
părat făcute de inginHi, şi s'ar fi găsit unii poate care să ceară 
ca, chiar matematlclle să fie făcute de ingineri. D-l Apell are 
un tratat de analiză matematică făcut special pentru ingineri, 
Rouche un altul, Perry, are un curs special de analiză pentru 
ingineri în englezeşte, pe care in~inerii germani l'au găsit demn 
să fie tradus şi în limba lor, etc. 

Motivul care se mai dl că aceste institute trebuiesc legiti
mate nu este suficient, pentru a da dreptul institutelor să elibe
reze diplome de ingineri. Fosta Şcoală Naţională de poduri şi 
şosele, deşi reorganizată şi pusă pe baze solide de Gheorghe 
Duca, încă din anul 1881, nu a dat Statului decât absolvenţi cu 
grad de elevi- ingineri, până când s'a vazut că, cui tura şi educ;J
ţiunea acelor devi îi pun pe picior de egalltate cu absolvenţii 

celor mai înalte şcoli superioare din străinătate. A trebuit să se 
aştepte 11 ani până când să se facă dovada deplină a echiva
lenţii, şi să se dea dreptul absolvenţilor de a fi admişi direct în 
Corpul tecnic cu gradul de inginer. Unde este proba care 
s'o fi făcut până în prezent că, institutele tecnice universitare au 

https://biblioteca-digitala.ro



- 261 

-scos absolvenţi la nivelul şcolilor tecnice superioare, cu rang 
universitar din ţară şi din străinătate? 

Faptul că Ia institutele tecnice sunt profesori comuni cu cei 
<lela şcoala polltecnică, nu este suficient pentru a se putea ad
mite echivalenta. Am arătat apoi că chiar în Franta, societatea 
iuglnerilor civili cere ca directlunea şcolilor de Ingineri să fie în
credinţate inginerilor cu experienţă şi renume. Dacă la Temişoara 
nu s'a făcut astfel, motivul nu este de ordin tecnlc, ci de ordin 
politic. 

Mal sun~ şi alte motive, dar, cari, neavând nici o valoare 
din punct de vedere tecnic, nu mă ocup de dânsele, ca de e
xemplu "Unitatea de Invăfământ, etc. 

ln ceiace priveşte denumirea de inginer, mi se pare că nu 
ar fi nevoe de o lege, pentru ca absolvenţii să şi-l poată lua, 
întrucât titlul de inginer nu este garantat. O comisiune compusă 
dintr'un inginer, un jurist şi un literat scoate pe fiecare an in
gineri hotarnici legali, şcoala superioară de electricitate din Paris 
transformă pe un licenţiat în ştiinţe numai într'on an în inginer; 
conductorii de lucrări publice din Franţa au devenit Ingineri şi 

exemplul lor se cere să fie Imitat şi la noi, etc. Când însă este 
vorba ca o instituţiune de Stat să acorde acest lucru, chest unea 
trebue să fie examinată cu multă prudenţă. Ar fi fost foarte in
teresant ca autorii proectului de lege să fi trecut pe la fosta 
Şcoală Natională de Poduri şi Şos·ele, înainte de a chem a elev li 
pe cari voiau să-i s:oaţă ingineri, pentru ca să vadă cam ce ac
tivitate se cere unui tânăr, spre a obţine cu adevărat titlul de 
inginer. Nu am văzut pe nici unul prin sălile de studii, sau de 
proecte făcând o asemenea cercetare. Ubri a negat existenţa sa
teliţilor lui Jupiter; pe care ii descoperise Galileo, şi a refuzat 
totdeauna să pună ochiul la o lunetă toată viaţa lui, de frică ca 
să nu-l vadă şi să nu fie obligat astfel ca să nege mai departe 
existenţa lor. Acelaşi Impresie îmi face şi crl care au hotărât să 

dea titlul de ingineri unor tineri, fără ca să vie să vadă cum se 
iac inginerii. 

Astăzi nu mal merge ca să se creeze boeril şi titluri numai 
prin legi. D-l Cruet spune în la vie du droit et l'impuissance 
.des Lois". 

„ Dacă altă dată era de ajuns ca să se afirme o lege ca <> 
dogmă, se pare că azi a devenit necesar ca să se demonstreze 
fiecare lege ca şi o teoremă•. 
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El bine, această demonstraţie lipseşte. 
Să examinăm acum chestiunea unde ar trebui făcută conti:-

plrea ? Pentru aceasta ar trebui să cunoaştem caracterul defini
tiv al şcolilor polftecnice, care fiind la început, nu este încă bine 
precizat. Sunt mulţi care vor ca aceste polite caice să corespundă. 
celor germane, adică să fie bazate pe principiul „Freiheit dtr 
Forschung, des lehens, und des lernens": Astfel d-l dr. Grigore 
Antipa spuma în convorbirile literare din 1905 că „aceasta t ste 
condiţia esenţială a progresului învăţământului în orice ţară din 
lume". • 

0-1 Le Chatelier, care a făcut parte din comisiunea mixtă 

dela Paris, scria în 1917 : 
"La seconde cause de faiblesse des Universites, tres facile 

a corrlger sur le papier, sera beaucoup plus difficile ă. attaquer 
dans la realite. Jl faut reformer toutes Ies methodes actuelles 
d'enseignement. Ces methodes conviennent, dit-on, a Ia prepa
:-ation de futurs savants. Cela n'est pas absolument evident: niais 
iI est absolument certaln qu'elles ne conviennent pas ă. la forma
tlon de futurs industriels. Les professeurs enseignent ce qu'ils 
veulrnt, font le nombre de le\:ODS qu'ils veulent; c'est la sainte 
liberte poussee jusqu'ă. l'anarchie. Un jeune homme capable d'en
trer ă. l'Ecoie Politechnique, ou ii sait pouvoir acquerir en deux 
ans un ensemble de connaisances qui lui seront infinlment pro
fitables pour le reste de sa carriere, ne viendra jamais suivre de 
son plein gre des cours de Facultes, ou Ies memes etudes lui 
demanderont peut· etre six ans et seront faites dans des condi
tions bten moins favorables. 

Tot d-Ga mai spune : 
„Je pre.pare ă. la fois des licencles es sciences ă. la Sor

bonne et des ingenieurs ă. l'Ecole des Mtnes. Le dernier de mes 
eleves ă. l'Ecole des Mines fournit plus de travail, et un meilleur 
travail, que le premirr de mes eleves ă. la Sorbonne. Peut-etre 
pourrait-on changer cette mentalite. Esperons-le, mais oa n'en a 
pas encore dec ou vert le secret". 

In "La f unzione sociale delia scienza", profesorul univer:i
tar Fillipo Virgi/il scrie : 

„ L'Universită. dev'essere aperta a tutti, ma chi vuole pro
curarst un diploma profesionale deve seguire I corsl con ordine 
e diltgen7.a, e non si deve permettere piu oltre l'attuale anarchia". 

După cum se vede şi Franta şi Italia, surorile noastre 
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latine, se plâng de anarchia din universităţi, şi atunci se pune 
întrebarea dacă şi noi, care suntem tot latini, nu am ajunge cu 
învăţământul .tecnic intr'o asemenea situaţiune, când am lăsa li
bertatea complectă elevilor de a urma cursurile când vor, a da 
examene când vor şi lu::rărlle cum vor. Dacă Şcoala Naţională 
de poduri şi şosele şi-a putut îndeplini misiunea ei, cauza este 
că această anarhie era cu totul inlă1urată. Gheorghe Duco, în 
raportul său din 1887, spune următoarele: 

"Printre defectele organizaţlunii primitive trebuie să sem
nalăm în fine lipsa de disciplină. Elevii urmau cursurile după 

bunul plac, nu luau note, nu se prezentau la examene sau obţi

neau amânări după voinţa lor, aşa că erau elevi care sfârşi
seră anul al 4-lea de studiu şi nu trecuseră examenele din anul 
l-iu ..... O cunoştinţă superficială este mult mai vătămătoare decât 
o ignoranţă; când cineva nu ştie, el tace şi caută să înveţe; 

când cineva crede că ştie, când nu are cunoştinţă de ignoranta 
sa, el comite cu siguranţă greşellle cele mai ştrasnice şi e mult 
mai greu de a rectifica cunoştinţa greşită decât de a dobândi 
cunoştinte noui". 

Cunoscutul american F. Taylor, care s'a ocupat mult cu 
organizarea muncii, spune că: 

„Organizarea anarhică a şcolii este foarte funestă elevilor 
lor, căci Ie vine foarte greu, ca, după ce s'au bucurat de o li
bertate aproape absolută, să dea în uzine peste o disciplină In
flexibilă". 

Inginerul trebuie să fie în blurourile de funcţionari, pe şan
tiere şi în fabrici o icoană a punctualitatii şi a conştiinţei dato
ri~i, la care să se închine subalternii şi .lucrătorii, iar nu· un 
exemplu de absentare la datorie, de incapacitate, de ne2lijenţă, 

căci atunci tot organismul tecnic al Instituţiunii se sdruncina. 
„ Le but de l'enseignement devrait etre de former une elite, 

car c'est cette elite qui falt la grandeur d'un pays; mais cette 
elite n'est apte a remplir son role que si son caractere est a la 
hauteur de son lnstruction. St elle veut comander un jour, ii faut 
d'abord qu'elle apprenne ă. obeir", spune G. Leygues, fost mi
nistru al instrucţiunii ln Franţa. Iar Gustave Le Bon zice: 

„On apprend ă. se dominer, on acquiert le sentiment du 
devoir quand le milieu l'impose. Pour se discipliner ·sol- meme, 
sl on ne l'est pas hereditalrement, 11 faut avolr ete discipline 
par d'autres. A la discipline externe, la discipline interne suc-
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cede bientot par assoclatlon inconsciente des reflexes. L'homme 
qui ne salt pas sublr la premiere pour acquerir la seconde, res
ter-a dan1 le cours de sa vie ane lnsfgniffante epave". 

Poate unlversltătlle să ne dea Ingineri în aceste conditiuni? 
Io America, unde şcolile tecnice sunt alipite universitătilor, Ingi
nerii se plâng că nu se obţin asemenea rezultate. Astfel flagey, 
spune că Rowland, preşedintele universltătii din Drexel. i-a E pus. 
următoarele: 

„Les universites considerent trop l'enseignerr.ent technique
comme un „art" - et elles envoient dans l'industrie des „Ar
tistes", qui apprecient une plece de mecanique comme lls ecou
teraient une poesie ou un morceau de musique". 

Teama de exemple rele în uzine, cu elemente nedisciplinate
venite din şcoli superioare, a făcut pe unele intreprinderi mari 
americane, ca să-şi creieze şcoli de ingineri pe lângă fabrlcile 
lor, ca de exemplu Societăţile Western Electric Co., Westing-
house, şi altele. Pentru ultima din cele citate, Flogey ne spune :· 

„L'etudiant est considere comme un ouvrler fous tous Ies 
points de vue. C'est a lui de se faire respecter et de montn~r 

par sa tenue et ses connaissances qu'il est superietir aux 
autres"„ .. 

"li ne suffit pas qu'un futur chef sache bien son affaire, ii 
faut aussl qu'il alt une autorite reelle sur Ies hommes qu'il com
mandera". 

Candidatilor la şcoala acelei fabrici li se cer certificate de
bună purtare, nu numai pentru dânşii ci pentru toată familia lor, 
iar examinatorii la admitere sunt obligaţi să noteze şi aprecierile 
de ordin fisiologlc şi fisionomlc pe care le pot face asupra ca:1-
didatilor. 

La noi, după cum am spus în articolul din 1914, se dă aces
tor chestiuni din ce ia ce mai puţină Importantă, căutând a se da 
elevilor politecnicllor libertatea studenţilor universitari. Conse
cinţele încep să apară. Un director al unei exploatlrl miniere a 
venit şi mi·a propus ca să studiem dacă nu s'ar putea face o 
şcoală tecnică Industrială privată, cu regimul pe care îl avea 
fosta Şcoală Natională de Poduri şi Şosele, de oarece în timpul 
vuei trecute a avut câtiva tineri în practieă, cărora le lipsea cu 
totul notluoea, că dacă e1ti plătit de o Instalaţiune industrială, 

pentru ca să faci un anumit lucru, apoi eşti obligat să· I faci. Un 
alt inginer, care se ocupă cu Instalaţiuni electrice ml s'a p!ans 
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<Că elevii practicanţi n'aa vroit să vină intr'o zi să le explice 
nişte instalaţiuni, deşi erau plătlti de o întreprindere particulară, 
căci au găsit că ziua acela este prea frumoasă pentru ca să nu 
se pllmbe ! 

Cu asemenea ingineri nu putem face, desvoltarta economiei 
.naţionale, şi refacerea tării, oricât de savanţi ar fi el. Inginerul 
trebue să fie cu totul altceva decât un om ca ştilntă pură, şi 

deaceia trebuie format in şcoli un regim cu totul diferit de al 
universităţilor. Altfel vom avea multi ingineri dlplomatl, mulţi 
doctori ingineri, dar ne va lipsi adevăratii ingintri, care să poată 
stăvili Importul de ingineri străini. 

Organizarea semimilitară, pe care o avea fosta Şcoală Na
ţională de Poduri şi Şosele ar trebui reintrodusă. lată ce spunea 
in această privinţă d-l T. La/eseu în 19 I 4 : 

"Geniul organizator al lui Duca a înţeles numai decât că 

duşmanul cel mare al şcolilor noastre superioare este lipsa de 
·disciplină morală, datorită ambianţei mediului social dela noi. 
Acesteia trebue opusă o acţiune directă de supraveghere şi o 
ocrotire, foarte anevoioasă în1r'o şcoală croită după tiparul uni
versitar, dar care se potriveşte de minune într'un cadru militar. 
Printr'o organizare militara, Duca aducea ua f:ibs real viitorilor 
ingineri cari îşi făceau ~stfel serviciul mi11tar în şc0ală, dar uşura 
în ace5t chip şi introducerea disciplinei d.~ care a·iea nevoe. Re
zultatele sunt astăzi apreciate de toată lumea. Seriile de tineri 
recrutaţi din elita şcolilor noastre secundare, i'lcep a se deprinde 
cu disciplina muncel de inginer, încă de pe bănci:~ şcolii. Intr'o 
emulaţie încordată şi cinstită, ei au creiat o tradltie de muacâ, 
;:are şi-au găsit răsunet până în opinia noastră publică; Şcoala 

de Poduri este supranumită şcoala muncei". 
De părerile d· lui T. La/eseu trebue să se ţină seamă, 

pentrucă d-sa este unul dir. !".'"!embrii comisiunii Româno-Franceză 
dela Paris, pe care se b;izează expunerea de motive a proectului 
-Oe lege, şi ac' Jalul C:irector al şcolii politecnice din Timişoara. 

Cu mod1.t acesta, chestiunea unde trebue să se formeze in
gineri se poate rezolva numai decât. Dacă unlversita tea poate 
crea o facultate tecnkă ca şcoala închisă, cu admitere prin se
lecţionare, cu limită de vârstă pentru candidati, şi cu regim dis· 
cipllnar, cum era la foda Şcoală Natională de Poduri şi Şosele, 
atunci na e nici un motiv ca toate şcolile tecnic:e superioare sa 
nu fie alipite pe lângă universitate şi chestiunea s'a terminat 
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complect, îatrucât nu am mat avea nici politei::nice, nici institute 
universitare. Dacă însă universitatea nu poate face acest lucru, 
şi dacă politecnictle îl pot face, atu aci acestea îşi au existenţa 

lor bine justificată, şi Statul trebue să facă toate sacrificiile pen
tru mărirea şi prosperitatea lor. Dacă însă politecnicele tind să 
se apropie de universitate ca reglm profesoral şi studenţesc, a
tunci se poate Iarăşi admite contopirea cu uni·1ersităţile. Se im
pune însă atunci ca Statul să ia garanţii serioase pentru recru
tarea personalului său, garanţii pe cari le-a recunoscut ca nece
sa~e chiar societatea Inginerilor civili din Franţa. 

Statul va trebui să-şi recruteze inginerii absolvenţi ai uni
versit~tilor sau al politecnicilor libere prin examene de Stat, cum 
se face în Germania, Austria şi Ungaria. 

Societatea inginerilor civili din Franţa a comunicat Minls-
ter!.llui de Comerţ şl Industrie, printre alte deziderate şi urmă
torul : 

„La Socie1e declare qu'il y a necesslte absolue a mainte
nir l'ordre le plus complet et la regularite la plus gr~nde dans 
Ies cours et exercices des Grandes Ecoles et Universites, tant 
en ce qui concerne l'enseignement des professeurs que le travail 
des eleves, condltions essentielles de la formation des I agenieurs 
pour leurs etudes et leur aven ir". 

„La Soclete emet le voeu que I'Etat pulsse recruter Ies In
genieurs de ses corps, non seulernent sulvant Ies modes actuels, 
mais encore par un concours largement ouvert institue a l'en
tree dans la carriere et dont le programme corresponde aux 
connalssances techaiques et pratiques exigees par Ies fonctions
a rempllr. 

„ Pour determiner Ies conditlons de realisation de ce voeu il 
seralt nommee une Commfssion dans laquelle seraient representes 
Ies lngenieurs du Corps, Ies professeurs des enselgnements supe· 
rieurs et Ies representants des industrfes fnteressees". 

Toată lumea este astăzi de acord că, funcţiunile publice 
importante, de care depinde desvoltarea viitorului tării, nu pot 
fi lăsate în mâna unor oameni dezordonaţi, neglijent!, fără ştllntă· 
solidă şi fără notiunea de rlspundere; banul public, în special„ 
trebue dat în mâna unor oameni care să aibă o deplină conşti

inţă a datoriei, care să îndeplinească cu punctualitate şi devota
ment serviciul ce i se int:redinţează, şi care să fie necontenit 
preocupati de nevoile ţării. ldeia de responsabilitate a luat astăzi 
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-alt aspect decât mai înainte. Anul acesta, ia America s'a publi
cat programul Colegiului Antioch, care îşi propune să pregă

tească, în vederea ultimei responsabilităţi, pe proprietarii de ozint: 
şi fabrici, pe administratorii lor, şi al serviciilor publice. Acurr: 
câţiva ani se pusese chestiunea de înfiinţare a societăţilor pentru 
asigurarea răspunderilor, fată de întâmplări neprevăzute, căci ad
minlstraţiunile americane nu se mai mulţumesc a fi despăgubite 
de pagubele ce li se priclnuesc de funcţionari, numai prin mustr~ ri 
şi observaţiuni verbale sau scrise, ci prin bani. 

Dacă prin urmare se cere la noi ingineri mulţi, admişi în 
şcoli fără o selecţiune preliminară, pregătiţi oricum, necontrolaţi 

continuu în şcoală, prin examene şi lucrări complecte, şi cărora 

să li se dea diploma numai printr'o interogare de IO minute la 
fiecare curs şi nu(I1ai la finele anului, atunci intrarea în funcţiu· 

nile publice nu se poate face decât în urma unui examen de Stat, 
cum e şi în Germania, Austria şi Ungaria, prin care absolvenţi 

să dovedească că po~edă cunoştinţe solide şi că sunt capabili, 
.-:a intr':.m timp dat să conceapă şi să pregătească o lucrare. 

Aceasta nu este o idee nouă. Comisiunea din 1908, pentru 
reorganizarea Şcolii Nationale de Poduri şi Şosele din Bucureşti, 
a spus urm~ toarele : 

„Când şcoala ar fi ·astfel transformau, s'ar impune faţă cu 
numărul cd mare de admiteri şi cu condiţit,mile mai lesnicioase 
de intrare, 'a admiterile în serviciile Statului să se tacă numai 
în urma unui Examen de Stat, .la care ar fi supuşi Inginerii ieşiţi 

din şcoală, care ar solicita aceasta". 
De curând, după cererea consiliului profesoral <'I. şcolll po

litecnice, am prezentat direcţiunei acelei şcoli un referat, pentru 
introducerea Examenului de. Stat, pentru toţi inglnerJI, chiar ai 
ş~olilor politecnice din ţară şi din străinătate; pentrucă altfel ser
viciile Statului se vor dezorganiza prin admiterea în funcţiuni a 
oricui posedă o diplomă de ing:ner. Cu modul acesta, schimbarea 
ti~lului de „Licenţiat in ştiinţele op/icaf e", cu "Inginer diplomat';, 
nu· mai are nici o valoare practică. Func\lunile publice. nu se 
vor mai da decât în urma unui Examen de Stat, in faţa unor 
comisiuni compuse din ingineri, profesori şi chiar reprezentanţi 

al industriei, Iar intreprinderile particulare, şi dacă vor lua în 
serviciu pe un inginer cu diplomă, nu-l vor \lne multă vreme 
dacă nu re11tează, dacă nu dovedeşte putere de. muncă şi capa
citate, căci, fără acestea, dlvidendE le, în loc să se ridice, scad. 
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Banii aceia mulţi, pe care tinerii ii visau ca liceleni că "curg în· 
inginerie, nu vor mal rămâne decât în visul lor, iar protectiunlle
pe care se bizuiau atunci, vor deveni din ce în ce mal rare, in
trucât astăzi, când avem votul universal, nu se mal poate creia 
câte o slujbă pentru fiecare alegător. 

Engineering-News-Record din anul acesta ne arată că universi
tătile americane se gândesc serios la admiterea într'ânsele prin selec
ţionare, pentru că cu sistemol actual, îşi secătuiesc fondurile în 
mod Inutil. Pentru admitere ele sunt de părere că trebue să se 
ceară nu numai cunoşUnte candidatilor, „dar ei trebuie să de
monstreze că în şcolile precedente au avut calitătlle pentru a în
văţa şi şi- au format obiceiul de a studia". 

Această părere este cu totul contrară celei puse în expunerea 
de motive a proiectului de lege, după care uuiversi1ătile noastre 
ar dori să aibă un număr considerabil de student•, astfel încât 
mi se pare ca, suntem departe de timpul când universităţilP 

noastre se vor transforma în şcoli iachise, cu selecpune la ad
mitere, cu limită de vârstă pentru candida\i, şi avand cursuri şi 

lucrări care iă nu mai poată permite studentilor să se mai o· 
cupe cu altceva în timpul anilor de studii. Când universltătlle ar 
putea să ajungă aici, şcolile tecnice superioare ar putea să fie 
alături de dânsele. Până atunci ele trebuie să rămâie aparte, mai 
ales în tara noastră, unde elevii trebuiesc tlnuti mai de scurt 
pentru ca să-şi poată face complect datoria ; afară dacă şi şco

lile polltecnice, urmând „spiritul timpului" vor să lase elevilor lor 
aceiaşi libertate pe care uni versltătlle o lasă studentilor lor. 

Menirea unlversitătilor şi şcolilor noastre tecnice superioare 
este astăzi cu totul diferită şi de aceia conflictele dintre dânsele 
ar trebui să înceteze cu totul, pentrucă ele sunt dăunătoare pro
gresului ştiintelor pure şi tecnice la noi în tară. Repet aci ceeace 
am spus în conferinta din 1911, la societatea română de ştiinte„ 
pe când eram preşedinte al ei: 

„Aceste institutiunl de cultură superioarl nu trebue să 
caute sl se Invidieze unele pe altele, nu trebuie să pierdem timpul 
arătând că una este superioară sau inferioară alteia, căci me
nirea lor este diferită. Ceeace trebuie să căutăm să obtinem, şi 
pentru aceasta trebuie să luptăm, este ca fiecare din ele să· 

ajungă şi să deplşească cât mai multe lnstitutlunl similare străine ; 
să căutăm să facem ca ele să devină nişte faruri luminoase, fără 
eclipse în vastul ocean al cunoştlntelor umane, ca ele să îndrepte 
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atenţiunea lumei ştiinţifice şi tecnice asupra tării aceştia, după 

cum noi in cercetările şi instructiunea noastră am avut şi avem 
in::ă îndreptate privirile noastre, spre farurile similare străine". 

Sfadă între şcolile tecnice superioare şi universităti a fost 
şi este şi prin alte părti, dar ea se poate închide, de către aceia 
care trebaiesc să vegheze la prosperitatea tării. Cu ocazia cen
tenarului şcolii politecnice din Berlin, lmpăratul a închis cearta 
de acolo cu următoarele cuvinte memorabile ale lui Goethe, la 
care ar trebui să mediteze toţi : 

„ Glt.ich sel k'leiner dem andern ; doch glei eh sei jeder dem 
Hochsten ! 
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